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سخنگوی دولت:

در برخورد با مافیای 
خودرو مصمم هستیم

سال گذشته ۱۱۱ هزار 
تن چای وارد شد 

گوشت گرم 
در کالابرگ عرضه شود
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سرمقاله

سرمایه گذاری لازمه 
رشد اقتصادی

عامل مهم رشــد اقتصادی 
میزان سرمایه گذاری داخلی 
و خارجی اســت. متاسفانه 
به دلیــل تحریم ها و اعمال 
محدودیت ها برای صادرات نفــت و عدم وصول 
درآمدهای نفتی، امکان ســرمایه گذاری بخش 
دولتی برای رشد اقتصادی وجود ندارد زیرا دولت 
تمامی درآمدهایش را صــرف هزینه های جاری 
می کنــد. در لایحــه بودجه هم شــاهد افزایش 
بودجه های جاری دستگاه های حاکمیتی، فرهنگی 
و... بودیم. بنابراین دیگر بودجه ای برای بخش  های 
عمرانی و سرمایه گذاری به منظور رشد اقتصادی 

باقی نماند. در این...

  علی قنبری، اقتصاددان
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فروش  3۵ همت 
تولیدات دانش بنیان  

پارک های علم و فناوری

مرکز پژوهش های مجلس: رشد اقتصادی برای سال آینده 3.1 درصد می شود

تحقق رشد اقتصادی پایدار در برنامه هفتم
صفحه3

صفحه3

کاهش  تلاطمات  بازار مسکن
قیمت سازی   متوقف   می شود

معاون فناوری و نــوآوری وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری با تاکید بر اهتمام این وزارتخانه بر خلق ثروت 
از پژوهش گفت: فروش سال گذشته شرکت های 
دانش بنیان مستقر در پارک های علم و فناوری ۳۵ 
هزار میلیارد تومان بود. ســجاد محمدعلی نژاد در 
بیست و چهارمین جشنواره تجلیل از پژوهشگران، 
فناوران و نوآوران در دانشگاه شهید بهشتی اظهار 
داشت: در بیست و چهارمین نمایشگاه دستاورهای 
پژوهش، فناوری و فن بازار کــه از ۲۰ تا ۲۲ آذر در 
مصلی امام خمینی برپا است ۲ هزار و ۲۰۲ محصول 
جدید عرضه شــده اســت که ۴۵ درصد از آنها در 
سطح آمادگی ۴ و ۵ و در آستانه تجاری شدن قرار 
دارند. وی افزود: همچنین برای جشنواره تجلیل از 
پژوهشگران، فناوران و نوآوران ۱۷۵ فناور به کارگروه 
مربوطه از طرف دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و دستگاه 
های اجرایی معرفی شدند که از این تعداد ۱۲ نفر در 
مجموع تقدیر می شــوند. معاون فناوری و نوآوری 
وزارت علوم یادآور شد: بعد از ۲ سال تاسیس معاونت 
فناوری و نوآوری در این وزارتخانه، امروز ۵۴ پارک 
علم و فناوری در کشور فعالیت می کنند که از این 
تعداد ۲۹ پارک استانی، ۱۲ پارک دانشگاهی و سایر 
پارک ها متعلق به دستگاه ها هستند. همچنین بیش 
از ۱۲ هزار واحد فناور در پارک های علم و فناوری 
مستقر هستند و رشد نزدیک به ۵۰ درصدی آنها را 
در پارک ها شاهد هستیم. محمدعلی نژاد ادامه داد: 
بیش از ۱۱۳ هزار نفر در مجموعه پارک های علم و 
فناوری شاغل هستند که رشد ۴۰ درصدی شاغلان 
و ۲۰ درصدی واحدهای فناور را نشان می دهد. افزون 
بر این، فروش شرکت های دانش بنیان مستقر در 
پارک های علم و فناوری سال گذشته ۱۳۵ همت 
بوده است. وی اقدامات ویژه در ۲ سال گذشته این 

معاونت را برشمرد و رشد تعداد...

آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۰۲/۱۲۰6 مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۲ شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت 

و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

توضیحاتمبلغ تضمین شرکت در مناقصه)ریال(مدت اجرامبنای قیمت پیشنهادیمحل تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوب)ریال(موضوع مناقصهردیف

داشتن حداقل صلاحیت پیمانکاری در رشته راه و ترابری رتبه 6۱/۷۵۰/۰۰۰/۰۰۰۵ماهبراساس فهرست بهای راه و باند سال ۱۴۰۲بودجه داخلی شهرداری۳۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰پروژه احداث بلوار دانشجو۱
شرایط:

۱-هزینه درج دونوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
۲-به پیشنهادات مشروط،مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد.

۳- سپرده شرکت در مناقصه میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب 010662۵206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲۳۵۴)شماره حساب شبا IR28017000000010662۵206008(تهیه و برابر 
دستور العمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد.لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ،دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هرگاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
۴-مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی) از پایان وقت اداری روزچهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵ به مدت یک هفته ( محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 

۵-متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت ۱۴ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۵ در سامانه  تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR   تسلیم نمایند.
6-متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره ۰۱۰66۲۴8۱۹۰۰۴ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲۳۵۴ به مبلغ ۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.

۷-زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت ۱۳ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰6 می باشد.
8-شهرداری در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

حمید رضا اله یاری، شهرداری رباط کریم۹-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد.                           تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۰۹/۱۵       تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۹/۲۲

اجتماعی

۵۴۰ هزار دانش آموز تهرانی در مناطق ۱۹ گانه شهر 
تهران برای دومین بار در سال تحصیلی جاری شیر 
رایگان دریافت کردند. سال ۷۹ برای اولین بار به طور 
آزمایشی طرح توزیع رایگان شیر در مدارس و آن هم 

از مدارس ابتدایی شهر تهران آغاز شد؛
موضوعی که گرچه اهمیت آن در رشد دانش آموزان 
به ویژه دانش آموزان ابتدایی حس می شود و طی ۲۰ 
سال گذشــته در برهه هایی اجرا شده اما طی برخی 
سال ها نیز اجرا نشده و توزیع آن متوقف شد؛ هرچند 
اعتبار شیر مدارس در بودجه ۱۴۰۱ دیده شده بود اما 
تخصیص نیافت و از این رو برخی استانها از اعتبارات 
خودشان به صورت حداقلی برای توزیع شیر رایگان 
هزینه کردند. برای امسال اما نمایندگان در بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه، توزیع شــیر رایگان در 
مدارس ابتدایی را تصویب کردند و این یعنی توزیع 
شیر رایگان در بین دانش آموزان ابتدایی حداقل برای 
پنج سال آینده تکلیفی قانونی است که دولت موظف 
به اجرای آن است و برای تامین اعتبار آن باید فکری 

عاجل شود.
از ســوی دیگر وزارت آموزش و پــرورش از مهرماه 
اعلام کرد شــیر رایگان برای ۹ میلیون دانش آموز 
پایه ابتدایی در ســال تحصیلی ۱۴۰۳ـ۱۴۰۲ برای 
دو روز در هفته توزیع می شــود؛ در واقع طبق اعلام 
وزارت آموزش و پرورش مهر و آبان امسال توزیع شیر 
در بین دانش آموزان ابتدایی سراســر کشور آغاز اما 
سراسری نشد. اولویت توزیع نیز با استان های محروم و 
کمتر برخوردار بود و از این رو  توزیع شیر در سیستان 
و بلوچستان، شهرستان های استان تهران، کهگیلویه و 
بویر احمد و کرمان آغاز شد و وزارت آموزش و پرورش 
قول داد تا اوایل آذرماه ، شیر در سراسر مدارس ابتدایی 

کشور توزیع شود.
علت این عدم فراگیری نیز آماده نبودن شرکت های 

تولید کننده برای شیر دانش آموزی عنوان شد؛ بنا بر 
اعلام مســئولان وزارت آموزش و پرورش با توجه به 
حساسیتی که سلامت دانش آموزان دارد، سیستم 
بهداشتی کشــور اجازه نمی داد از همه شرکت های 
تولید کننده شیر استفاده شود و فقط باید با آن دسته 
از شرکت های تولیدکننده ای که از وزارت بهداشت 
مجوز و رتبه A از نظر کیفیت و بهداشــت داشتند، 
همکاری می شد. همچنین اینکه شیر فرا دما باید ۱۰ 
تا ۱۲ روز پس از تولید در انبار باقی مانده، تست شوند 
و در صورت نبود مشکل، توزیع شود و کاهش تولید 
شیر در نیمه دوم سال نیز از دیگر علل تاخیر در توزیع 

سراسری شیر مدارس عنوان  شده است.
نهایتا شــیر دانش آموزی با ۲.۵ درصد چربی فَرا دما 
۲۰۰ سی سی تایید شد و تا پایان سال ۱۴۰۲ مبلغ 
۲۵۰۰ میلیارد تومان تامین اعتبار برای توزیع شیر 
مدارس از سوی سازمان هدفمندی یارانه ها در نظر 
گرفته شده است که در وجه استان ها قابل واریز است. 
از سوی دیگر قرار است بر روی پاکت شیر پیام های 
فرهنگی درج شــود و این پاکت ها غیر قابل فروش 
هســتند. طبق آخرین اطلاعاتی که علی فرهادی، 
معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزیر آموزش و 
پرورش اعلام کرده اســت، هم اکنون ۲۱ استان در 
خصوص توزیع شــیر رایگان مدارس قرارداد صد در 
صدی با کارخانه ها بسته اند و فرآیند توزیع شیر در این 
استان ها آغاز شده است و تا پایان آذرماه توزیع شیر در 

این استان ها کامل می شود.
پیش تر رضامراد صحرایی وزیر آمــوزش و پرورش 
وعده داده بود که سهم توزیع آن مقداری از شیر که 
در روزهای ماقبل به دانش آموزان داده نشــده نیز 
محفوظ اســت و اینگونه برای جبران توزیع شیر در 
 آن روزها شاید برخی هفته ها سه روز در هفته شیر

 توزیع شود.

اســماعیلی با گلایه از وضعیت مساجد فعال گفت: 
امروز عدد و رقم های مطرح شده در خصوص مساجد 
فعال نگران کننده است. مســاجد فعال مساجدی 
نیستند که تنها به اقامه سه وعده نماز می پردازند که 
گویی اینکه بعضی از مساجد این کارکرد حداقلی را 
هم ندارد. در اصل مساجد باید پایگاه فعالیت فرهنگی 

و اجتماعی جامعه دینی باشند.
به گزارش ایســنا، محمدمهدی اســماعیلی -وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در نخستین کنگره فعالین 
خواهر کانون های فرهنگی هنری مساجد که در تالار 
وحدت برگزار شد با اشــاره به اینکه انقلاب اسلامی 
ایران یک انقلاب فاطمی الحدوث و حســینی البقا 
است، اظهار کرد: بار سنگینی از این نهضت بر دوش 
بانوان بوده است و در طول تاریخ شاهد این هستیم 
که هیچ مادری جز با انگیزه دینی فرزند خود را راهی 
میدان نبرد نمی کند، این یعنی بانوان ما می توانند 
تاریخ ساز باشند همانطور که مادران شهدا حماسه 

آفرینی کردند.
وی ادامــه داد: امروز ما درگیــر یک جنگ ترکیبی 
هستیم و دشــمن با تلاش فراوان قصد دارد جامعه 
منسجم را به شکاف بکشــاند، اما جامعه مسجدی 
و قرآنی باید پیشــتاز وحدت باشــد و اجازه ندهند 

پیشتازی استکبار جامعه را به بیراهه ببرد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی خاطرنشان کرد: ما 
کانون  های فرهنگــی بانوان را راه انــدازی کردیم تا 
انقلاب اسلامی تعداد بیشتری از بانوان را زیر چتر خود 
داشته باشد، البته این کانون ها برای برش بین افراد 
نیســت بلکه برای اجتماع و بروز روحیه ایثارگرانه و 
دیگرخواهی است، در واقع هدف این است که دو نفر به 
پنج نفر و پنج نفر به ۵۰ نفر و همینطور بیشتر بشوند.

اسماعیلی یادآور شد: رسالت جامعه بانوان و آقایان 
مســجدی و قرآنی این اســت که جامعه را متحد و 

منسجم کنند آن هم زیر  پرچم ولایت؛ زیرا پیروزی 
ما در اجتماع و وحدت اســت. وی افزود: امروز عدد 
و رقم های مطرح شــده در خصوص مساجد فعال 
نگران کننده است. مساجد فعال مساجدی نیستند که 
تنها به اقامه سه وعده نماز می پردازند که گویی اینکه 
بعضی از مساجد این کارکرد حداقلی را هم ندارد. در 
اصل مساجد باید پایگاه فعالیت فرهنگی و اجتماعی 

جامعه دینی باشند.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی یادآور شــد: 
تاســیس ۱۳۰۰ کانون ویژه بانوان آغاز راه اســت و 
همه باید درخدمت این کانون باشــند، زنانی که در 
قرآن به آنها اشاره شده است را بررسی کنید چگونه 
شــخصیت هایی بوده اند، زنانــی همچون حضرت 
خدیجه)س(، حضــرت زهرا)س( بانــوی دو عالم، 
حضرت آسیه و مریم. حتی زنانی که تاریخ ساز شدند 
همچون بانوی بی همتای کربلا حضرت زینب)س( یا 
حضرت معصومه)س(. اسماعیلی بیان کرد: نهضت 
امام خمینی )ره( مســجدمحور بود، تــا امروز هم 
استعلایی که اتفاق افتاده اســت ناشی از وجود این 

هسته سخت یعنی همان اصحاب مساجد است.
وی در پایان از بانوان مســجدی حرکت و تحرک در 
عرصه فرهنگ را خواستار شــد و گفت: ما هم حامی 
فعالیت های شما خواهیم بود. در بخشی از این کنگره 
با حضور محمدمهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، انسیه خزعلی ومعاون امرو زنان رئیس 
جمهور، علیرضا معاف معاون قــرآن و عترت وزارت 
فرهنگ و حجت الاسلام کمال الدین خداداده رئیس 
ســتاد کانون های فرهنگی هنری مساجد از »مریم 
کاتبی« از فعالان شناخته شده جبهه های جنگ در 
غرب کشور و از همراهان و همرزمان جاوید الاثر حاج 
احمد متوسلیان در نخستین کنگره ملی فعالان خواهر 

کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور تجلیل شد.

رئیس ســازمان انرژی اتمــی گفت: نــه تنها وزیر 
صهیونیستی غزه را به اســتفاده از سلاح هسته ای 
تهدید کرد بلکه آنها ایــران را هم تهدید کردند. ما با 
نامه ای به آژانس بین المللی انرژی اتمی این موضوع 

را پیگیری کردیم و گفتیم باید به آنها تذکر بدهند.
به گزارش ایرنا، محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی 
اتمی در مراسم رونمایی از دســتاوردهای سازمان 
انرژی اتمی در حوزه رادیوداروها ضمن تبریک هفته 
پژوهش، اظهارداشت: به لطف الهی همکاران ما در 
سازمان انرژی اتمی فرایند تحقیقات رادیوداروها را 
با ظرفیت هوشمندانه ای که صورت گرفت به نتیجه 
رساندند. این موضوع قابل اهمیت است اکه وعده ای 

که سال گذشته همین ایام اعلام کردیم محقق شد.
وی گفت: دو نکته کلی وجــود دارد یکی اینکه اثر 
بخشی رادیوداروها در بخش درمانی قابل توجه است 
و نکته دوم دقت و قدرت تشخیص آنهاست که بتوانند 
ضایعات را بهتر نشــان دهند. در حال حاضر ۵۰ نوع 
رادیودارو در سازمان انرژی اتمی تولید می شود و در 
حدود ۲۱۰ مرکز درمانی استقاده می شود و برخی 
دیگر در فرایند بالینی قرار دارند که به محض اتمام این 

فرآیند در معرض تولید قرار میگرند.
رئیس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: رادیوداروها 
عمر کوتاهی دارند و قیمت هر دوز اینها در بازار امروز 
به طور متوسط حدود ۴ هزار دلار هست که باتوجه به 
شرایط تحریمی قائل تامین نیست و این افتخار برای 
همکاران ما در سازمان انرژی اتمی است که توانستند 
اینها را تولید کنند. از همه دستگاه ها و همکاران خودم 

در پژوهشگاه علوم و فنون تشکر میکنم.
اســلامی در خصوص تهدیــد وزیر کابینــه رژیم 
صهیونیستی علیه مردم غزه به اســتفاده از سلاح 
هسته ای، افزود: نه تنها وزیر صهیونیستی غزه را به 
استفاده از سلاح هسته ای تهدید کرد بلکه آنها ایران 
را هم تهدید کردند. ما با نامه ای به آژانس بین المللی 
انرژی اتمی این موضوع را پیگیری کردیم و گفتیم باید 
به آنها تذکر بدهند، به رژیمی که نه عضو پادمان هست 
و نه عضو ان پی تی و هرچند این موضوع در دستور 
کار شورای حکام امسال قرار نگرفت، اما کشورها به 
این موضوع پرداختند و به نظر می آید اگر این شرایط 
اســتمرار پیدا کند آژانس به عنوان ابزاری در دست 
قدرت های غربی محسوب می شود که حقیقتا باید از 
این مسیر فاصله بگیرد و کار حرفه ای خودش را انجام 
دهد. وی ادامه داد: انواع مدل های پرتو و شتاب دهنده 
هر کدام کاربردی برای بهبود کیفیت زندگی مردم 
دارند. موضوع مهم این بــوده که بتوانیم این قابلیت 
را ایجاد کنیم تا در برآیندهای تولیدی مورد استفاده 
قرار گیرد. اسلامی گفت: اینکه سامانه ها را به صورت 
گروهی تولید می کنیم گام اول است و گام دوم نصب 
این سامانه ها است. این برای دوام محصولات بسیار 

مهم است و انبار مانی آنان را افزایش می دهد. 
رئیس ســازمان انرژی اتمی در خصوص برجام هم 

تصریح کرد: در بحث مذاکرات، آمریکا از برجام خارج 
شده و اجازه نداده دیگران هم به تعهدات خودشان 
عمل کنند. باید آنان تحریم ها را لغو کنند تا ما هم به 
تعهد خود عمل کنیم. اگر کشوری پیشنهادی دارد 
چارچوب آن مشخص است. وی گفت: همه مذاکرات 
برای لغو تحریم ها اســت و اگر به حقوق ملت ایران 

پایبند باشند، آن برای ما قابل پیگیری است.
اسلامی در خصوص ادعاهای گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و بحث بازرســان آژانس نیز 
گفت: ما طبق پادمان عمل می کنیم، وقتی آنان بازرس 
معرفی می کنند ما حق داریم بپذیریــم یا نپذیریم. 
اســتفاده از واژه محکوم می کنم فاقد اعتبار است. در 
حال حاضر ما ۱۲۰ بازرس را پذیرفتیم. همین ساعت، 
بازرس ها در سایت های ما دارند بازدید می کنند، این 
امر تعریف شــده است. رئیس ســازمان انرژی اتمی 
بیان داشت: ما هیچ فعالیتی غیر از چارچوب پادمان و 
ان پی تی نداریم، گزارش آژانس بر اساس برجام است. 
اما وقتی طرفین به تعهدات عمل نکردند، فشار به ایران 
قابل قبول نیســت. آنان برگردند به تعهدات ما هم به 
تعهدات عمل می کنیم.  وی ادامه داد: روابط ما بر اساس 
پادمان و ان پی تی است و ما فقط بر آن اساس همکاری 
می کنیــم. در خصوص مکان هایی هم که هســتند 
تلاش می کنیم تا پرونده ها بسته شود. ما به تعهدات 
خود پایبند بوده و انجام خواهیم داد. ریشه این فشارها 
مشخص است و فکر می کنند از این طریق می توانند 

نتیجه بگیرند اما تاکنون نگرفتند.
اسلامی در خصوص فروش آب سنگین ایران افزود: ما 
آب سنگین خود را به طور رسمی می فروشیم. آمریکا 
یک مرتبه خرید کرده و امروز هم متقاضی از کشورهای 
دیگر داریم. اســتراتژی ما این اســت آب سنگین را 
فرآوری کنیم و از مشتقات آن استفاده کنیم، اما با یک 
ملاحظاتی که در چارچوب مقررات است. وی ادامه 
داد: پلاسما دامنه گسترده ای را تحت پوشش قرار داده 
است. ما زودترین نتیجه ای که گرفتیم برای معالجه 
بیماران دیابتی است. در چند کار کلیدی کارمان را 
شروع کردیم و در روزهای آینده از یک مرکز پلاسما 
درمانی افتتاح می کنیم. رئیس سازمان انرژی اتمی 
افزود: در بحث بالینی در بیمارستان شهدای تجریس 
پلاسما مورد استفاده قرار می گیرد و ان شالله در کل 
کشور هم آن را توسعه خواهیم داد. متاسفانه وقفه ای 
در خط تولید پیش آمد و تا قبل از پایان سال جاری این 
را بازآفرینی خواهیم کرد و در بخش کشاورزی ورود 
پیدا می کنیم. اسلامی تصریح کرد: اکنون به دنبال 
تصفیه پساب های خطرناک و شیرابه هستیم. فازهای 
مهندسی طی شده و در همین سال در یک شهر برای 
تصفیه شیرابه ها پروژه خودمان را آغاز می کنیم. وی در 
خصوص همکاری هسته ای با عراق نیز گفت: کشور 
عراق برای رادیودارو با ما تفاهم کرده و اکنون رادیودارو 
به آن کشور ارسال می شود. اگر تمایل باشد ما آمادگی 

داریم که همکاری های دیگر داشته باشیم

اسلامی: حق داریم بازرسان آژانس را بپذیریم یا نپذیریمتوزیع شیر رایگان بین ۵40 هزار دانش آموز تهرانی
سياسیفرهنگی 

نگرانی وزیر ارشاد از کمبود مساجد فعال



اقتصاد2
ایران

27 شــهر جدید در سواحل 
جنوب احداث می شود

معاون معماری و شهرسازی وزیر راه گفت: 27 
شهر جدید در سواحل جنوب کشور احداث 
می شود. خسرو دانشــجو در مراسم رویداد 
دانش بنیان و تبادل فنــاوری حوزه حمل و 
نقل در محل صندوق نوآوری و شــکوفایی با 
بیان اینکه پراکنش جمعیت کشــور دارای 
مشکلاتی است، گفت: در جاهایی که ظرفیت 
اســکان دارد، جمعیت کمتری حضور دارد 
و در جاهایی مانند حاشــیه کویر که کمبود 
 آب وجــود دارد، جمعیــت زیادی مســتقر 

شده است.
وی افزود: طبــق برنامه آمایش ســرزمینی 
قرار اســت در آینــده 27 شــهر جدید در 
ســواحل جنوبی کشــور شــکل گیــرد و 
بایــد مشــکلات تکنولــوژی ســاختمان 
و مشــکلات فنــی شهرســازی در ایــن 
شــهرهای جدید حل شــود و در این زمینه 
 از شــرکت های دانش بنیــان اســتفاده

 می کنیم.
معاون معماری و شهرســازی وزیر راه اظهار 
داشت: سواحل جنوبی کشور ما توسعه پیدا 
نکرده است،  درحالی که کشورهای همسایه 
جنوبی خلیج فارس از ســواحل خود به نحو 
احسن در جهت توسعه و تولید ثروت استفاده 
کرده اند. به گفته دانشــجو؛ مشکلات اسکان 
جمعیت احصا شــده و به زودی بخشــی از 
جمعیت کشــور به ســواحل جنوبی هدایت 

می شوند.

همکاری ایران و عربستان در 
بانک توسعه اسلامی

معاون وزیر اقتصاد دربــاره طرح موضوعاتی 
مبنی بــر تقاضای ایران برای فروش ســهام 
خود در بانک توســعه اســلامی تاکید کرد: 
چنین چیــزی به هیچ وجه صحــت ندارد و 
اتفاقا مصوبه ۶ ماه گذشــته مجلس این بود 
که در دور ششــم افزایش ســرمایه در بانک 
توسعه اســلامی، مشارکت داشــته باشیم. 
در حال حاضر ٩ درصد ســهام بانک توسعه 
 اســلامی در اختیــار جمهــوری اســلامی 

ایران است.
علی فکــری، معــاون وزیر اقتصــاد، درباره 
همکاری هــای اقتصادی ایران و عربســتان 
پــس از توافقات اخیــر و میزان اســتقبال 
سرمایه گذاران عربستان از ورود به بازار ایران 
و تغییر روند تجارت دو کشــور اظهار داشت: 
تغییرات اینچنینی برای کشورهایی که برای 
مدت زمــان طولانی با یکدیگــر قطع رابطه 
داشــتند به تدریج رخ می دهد امــا در حال 
حاضر مهمترین حــوزه تعاملی که بین ایران 
 و عربستان توسعه پیدا کرده، در حوزه بانک 

توسعه اسلامی است. 
وی دربــاره نحوه توســعه همــکاری ایران 
و عربســتان در بانــک توســعه اســلامی 
گفــت: عربســتان بزرگتریــن ســهامدار 
بانــک توســعه اســلامی و ایــران هــم 
 ســومین ســهامدار بانک توســعه اسلامی 

است. 
خوشبختانه با تغییر شرایط سیاسی دو کشور 
تحولات مثبتی هــم در روابط ایــران با این 
بانک رخ داده و این اقــدام از این جهت مهم 
اســت که این بانک پایه همــکاری پروژه ای 
و ســرمایه گذاری بین ایران و عربســتان و 
 مجموع کشــورهای اســلامی محســوب 

می شود.
رییــس کل ســازمان ســرمایه گــذاری 
و کمک های اقتصــادی و فنی ایــران ادامه 
داد: هــم عربســتان عضو هیــات مدیریت 
این بانک اســت و هــم ایــران و پروژه های 
مشــترک در این هیــات مدیره ایــن بانک 
تعییــن و تکلیف می شــوند و این نشســت 
 در حال حاضــر در جده در حــال برگزاری

 است. 
فکــری درباره طــرح موضوعاتــی مبنی بر 
تقاضای ایــران برای فروش ســهام خود در 
بانک توســعه اســلامی تاکید کــرد: چنین 
چیزی به هیچ وجــه صحت نــدارد و اتفاقا  
مصوبــه ۶ مــاه گذشــته مجلس ایــن بود 
که در دور ششــم افزایش ســرمایه در بانک 
توسعه اســلامی مشارکت داشــته باشیم و 
در حال حاضر ٩ درصد ســهام بانک توسعه 
 اســلامی در اختیــار جمهــوری اســلامی 

ایران است.

اخبار

ســخنگوی دولــت درباره 
لایحه بودجــه ۱۴۰۳ گفت: 
نظر کلی مجلس به این لایحه 
مثبت بوده، البته ممکن است 
نمایندگان نقدهایی داشته 
باشند اما در مجموع برای تدوین بودجه تلاش شد که 

واقعی تنظیم شود.
»علی بهادری جهرمی« ســخنگوی دولت در نشست 
خبری با اشــاره به روز دانشجو و برنامه دولت در تکریم 
مقام دانشجویان اظهار کرد: علاوه بر سفرهای استانی 
رئیس جمهور، می توان گفت که بیش از نیمی از اعضای 
کابینه در دانشگاه ها حضور یافتند و جمعاً شاهد بیش 
از ۳۰ جلسه بدون واسطه مقامات دولتی با دانشجویان 

بودیم.
وی ادامه داد: رئیس جمهور تاکید کرده اســت که این 
جلسات مناسبتی نباشد و در طول سال ادامه یابد؛ ضمن 
آنکه روز یکشنبه آقای رئیسی دستور داد که مطالبات 

دانشجویی به طور خاص پیگیری شود.

امیدواریم بودجه به دستیابی رشد اقتصادی 
مناسب، کمک کند

سخنگوی دولت درباره لایحه بودجه ۱۴۰۳ اظهار کرد: 
نظر کلی مجلس به این لایحه مثبت بوده، البته ممکن 
است نمایندگان نقدهایی داشته باشند اما در مجموع 
برای تدوین بودجه تلاش شــد که واقعی تنظیم شود؛ 
ضمن آنکه امیدواریم در تصویب لایحه بودجه با همکاری 
نمایندگان مجلس، از تصویب موارد غیر واقعی که امکان 
تأمین اعتبارش نیست، جلوگیری شود تا ان شاءالله دچار 
کســری های پنهان و پیدا در بودجه سال بعد نشویم و 

بودجه ترازی را برای ۱۴۰۳ داشته باشیم.
سخنگوی دولت گفت: در عین حال امیدواریم بودجه به 
دستیابی رشد اقتصادی مناسب و اجرای درست گام اول 

برنامه هفتم کمک کند و جلوی تورم را هم بگیرد.
بهادری جهرمی در ادامه در پاسخ به سوالی درخصوص 
تعامل دولت با دانشجویان گفت: اصل حضور و رفت و آمد 

مقامات دولتی در دانشگاه ها مناسب است و موجب تبادل 
نظر می شود؛ ضمن آنکه مقام های حاضر در دانشگاه ها 
بعداً گزارشی نسبت به این جلسات پرسش و پاسخ ارائه 
می کنند تا مشــکلات و مطالبات دانشجویان پیگیری 
شود. وی ادامه داد: اصل برگزاری این جلسات مطلوبیت 
ذاتی دارد و در شکل گیری نگاه مشترک میان دولت و 

دانشجویان، کمک خواهد کرد.

افزایش ۷۲ درصدی کشفیات در حوزه قاچاق 
سوخت

ســخنگوی دولت با اشــاره به مدیریت سوخت گفت: 
برنامه هــای دولت در مدیریت ســوخت بــا افزایش 
ســرمایه گذاری برای تولید و نیــز مدیریت مصرف و 
بهینه سازی سوخت، در حال انجام است. وی افزود: در دو 
سال اخیر، شاهد افزایش تولید انرژی بودیم؛ در عین حال 
در شش ماهه ابتدای سال نیز شاهد افزایش 72 درصدی 

کشفیات در حوزه قاچاق سوخت بودیم.
بهادری جهرمی گفت: از ســویی نــاوگان حمل ونقل 
عمومی را به سمت برقی سازی حرکت می دهیم؛ در این 
خصوص در ایام اخیر شــاهد افتتاح ایستگاه های شارژ 

برقی، تحویل ۴۰ دســتگاه اتوبوس برقی و نیز تحویل 
۸۸ تاکسی برقی در تهران بودیم که همه این ها، موجب 

کاهش آلودگی هوا و مصرف سوخت خواهد شد.

ارزش صادرات به کشورهای همسایه، به ۱۸ 
میلیارد دلار رسیده است

بهادری جهرمی در بخش دیگری از این نشست خبری با 
اشاره به محور سیاست خارجی دولت، گفت: هدف گذاری 
دولت در توســعه سیاســت خارجی، بر مبنای توسعه 
همکاری های اقتصادی است و درخصوص دیپلماسی 
همسایگی و در مورد کشــورهای همسایه نیز همین 
مسأله، محور کار دولت بوده است. وی ادامه داد: تعاملات 
چندجانبه خارجی نیز آثار متعددی داشته و به تحقق 
رشد اقتصادی کمک کرده است؛ به گونه ای که در نیمه 
اول امسال، به رشد 7 درصدی رسیدیم؛ همچنین باید 
گفت که در هشت ماه نخست امسال، ارزش صادرات به 
کشورهای همسایه با ۱2 درصد رشد به ۱۸ میلیارد دلار 
رسیده است و مجموع، مبادلات تجاری در این مدت به 

۳۸ میلیارد دلار رسیده است.
سخنگوی دولت افزود: در زمینه افزایش تولید سوخت، 

فاز دوم پالایشگاه آبادان تکمیل، راه اندازی و وارد مدار 
شده است؛ به علاوه با تغییرات فرایندی در پالایشگاه های 
موجود هم ظرفیت تولید بنزین افزایش پیدا کرده است.

دولت در برخود با مافیای خودرو هیچ گونه 
اغماضی ندارد

بهادری جهرمی درخصوص آخرین وضعیت رسیدگی 
به پرونده تخلف ٩۰۰ همتی شرکت بهمن موتور گفت: 
دولت در برخورد با مافیای خودرو مصمم است ؛ پرونده ای 
که به آن اشاره شــد، یکی از پرونده های جاری است و 
فرآیند رسیدگی به آن باید تکمیل شود و در مرحله بدوی 

سازمان تعزیرات، محکومیت صادر شده است.
وی ادامه داد: طبق آخرین گزارش هــا پرونده در حال 
نهایی شدن است و صدور رای به زودی صورت خواهد 
گرفت؛ باید گفــت دولت در برخرد بــا مافیای خودرو 
هیچ گونه اغماضی ندارد. بهادری جهرمی در پاســخ به 
سوال خبرنگار مهر در خصوص حجاب و اینکه به نظر 
دولت در مقابل با موضوع کشف حجاب منفعل به نظر 
می رسد، گفت: برنامه دولت همیشــه و همواره اجرای 
قانون است و در چارچوب قانون گام برمی دارد. تکالیفی 
از سوی قانونگذار متوجه دولت است و دولت در جهت 
اجرای قانون را برمی دارد و فرقی نمی کند نسبت به همه 
گروه های مردمی، اقدام دولت بر اســاس قانون و معیار 
قانونی است که از سوی مجلس شورای اسلامی مشخص 

شده است و ابعاد را در این حوزه مشخص کرده است.
وی ادامه داد: اگر اقدامی مصــداق اقدامی قانونی که در 
مجلس تصویب شــده و امر به معــروف و نهی از منکر 
باشد، در آنجا قانونگذار تکلیف دولت، دستگاه قضایی 
و سایر دســتگاه های اجرایی را مشخص کرده است که 

در چهارچوب قانون از عامران به معروف حمایت کنند.
اگرهم مصداقی عنوانش تخلف باشد هم تکلیف روشن 
است حالا چه تخلف از حدود خود قانون و یا سایر موارد 
باشد، تکلیف روشــن و مبرهن است. بهادری جهرمی 
اظهار داشــت: اگر همه ما بیاموزیم کــه در چارچوب 
قانون صحبت کنیم، حاکمیت، دولت، مجلس و همه 
شهروندان حتماً نفع عمومی ما در گرو حرکت در چتر 

مشترک قانون است.

سخنگوی دولت:

در برخورد با مافیای خودرو مصمم هستیم

سال گذشته ۱۱۱ هزار تن چای 
وارد شد 

مدیر اجرایی سندیکا چای کارخانجات شمال 
گفت: بر اســاس آمار گمرک ســال گذشته 
حــدود ۱۱۱ هزار تن چای وارد شــد اما نیاز 
بازار بین ۸۰ تا ۸۵ هزار تن برآورد می شــود. 
چای یکی از نوشیدنی های روزانه ایرانیان به 
شمار می رود که به لحاظ غذایی جز کالاهای 
اساسی نبوده اما به دلیل مصرف بالای آن در 
کشور یکی از اقلام مهم در بازار صنایع غذایی 

محسوب می شود.
محمدصادق حسنی، مدیر اجرایی سندیکای 
چای کارخانجات شمال درباره وضعیت تولید 
و بازار چای به مهر گفت: بــا توجه به میزان 
واردات ســال گذشــته و آمار تولید چای در 
کشور کمبودی در بازار وجود ندارد. وی افزود: 
آمار مصرف ســالانه چای در کشور بر اساس 
مطالعات و تحقیقات نهادهای بخش دولتی 
و خصوصی بین ۸۰ تا ۸۵ هزار تن است و در 
۸ ماه گذشــته بیش از 2۸ هزار تن چای وارد 

کشور شد.
وی دربــاره تولید با اشــاره بــه افزایش ۴۰ 
درصدی تولید گفت: امسال با توجه به بارش 
مناســب ۳۴ هزار و ۵۳۵ تن چای در کشور 
تولید شد. در راســتای تنظیم بازار این گونه 
اســت که میزان تولید داخل از آمار صادرات 
کم شده و نیاز به واردات مشخص می شود. بر 
اساس آمار سال گذشته حدود 2۶ هزار و ۱۰۰ 
تن چای در کشور تولید شد که آمار صادرات 
چای کشــور از این عدد بالاتر بــود؛ علاوه بر 
اینکه بر اساس آمار گمرک حدود ۱۱۱ هزار 

تن نیز وارد شد.
وی اضافه کرد: این در حالی است که برآورد و 
استخراج آمارها در سال های منتهی به ۱۴۰۰ 
حجم واردات بین ۶۰ تا ۶۵ هزار تن بوده است. 
یکی از راه های درآمدی کشوری مانند امارات 
این است که کالاهای لوکس وارد و مجدد آن 
را با ارزش افزوده بالاتر صادر می کند. به این 
ترتیب بخشــی از درآمد این کشــور از بستر 
صادرات مجدد به دست می آید. آیا ایران هم 
در واردات چای بیش از نیاز داخل همین روند 

را در پیش گرفته است؟
مدیر اجرای ســندیکای چــای کارخانجات 
شمال در پاسخ به این پرسش عنوان کرد: بر 
اساس آمار گمرک هر کیلو چای بین نرخ یک 
دلار تا یک دلار و 2۰ سنت صادر می شود اما 
واردات بالای ۶ دلار اســت. حسنی در اشاره 
به قیمت چای تولید داخــل عنوان کرد: نرخ 
تجاری چای ایرانی بین 2۵ تا ۶۰ هزار تومان 
اســت اما نرخ چای بهار هر کیلو بالای ۱2۰ 

هزار تومان نرخ گذاری می شود.

هوشمندسازی ۱۵ چاه نفتی در 
کشور

مدیر پژوهــش و فناوری شــرکت ملی نفت 
ایران از هوشمندســازی ۱۵ چــاه نفتی به 
دست متخصصان دانش بنیان خبر داد. مهدیا 
مطهری، مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی 
نفت ایران گفت: دانش بنیان کردن به معنای 
استفاده از فناوری های پیشــرفته در جهت 
بهبود بهره وری تولید اســت. به عبارت دیگر 
باید متقاضی توسعه فناوری های پیشرفته ای 
باشیم که منجر به کاهش هزینه های تولید و 

زمان دستیابی به اهداف تولیدی می شوند.
مطهری همچنین در خصــوص چالش های 
مطرح شــده در حــوزه پژوهــش و فناوری 
راهکار هایــی را ارائه کرد و قــول حمایت و 
تسهیل برای دستیابی به اهداف حوزه پژوهش 
و فناوری را داد. نیاز های فناورانه بسیاری در 
شرکت ملی نفت ایران وجود دارد که بازیگران 
زیست بوم باید مشارکت فعالانه برای بالفعل 
کردن آن ها در این زمینه داشته باشند و اعلام 
کردیم که دســت همــه را در بالفعل کردن 

تقاضا ها می فشاریم.
مدیــر پژوهــش و فنــاوری شــرکت ملی 
نفت ایران بــا بیان اینکه پارســال ۶ قرارداد 
طرح های احیای چاه های کم بازده و بسته با 
دانش بنیان ها امضا شــد، تصریح کرد: پارک 
نــوآوری و فناوری صنعت نفــت در روز های 
آینده این نمایشگاه چند قرارداد دیگر در این 

زمینه امضا می کند.
مطهــری گفــت: پایلوت هــای میدانــی 
ازدیاد برداشــت را از اواخر امســال یا اوایل 
ســال آینده در میــدان نفتی اهــواز مخزن 
بنگستان پیاده ســازی می کنیم. او در پایان 
از هوشمندســازی ۱۵ چاه نفتی به دســت 

متخصصان دانش بنیان خبر داد.
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مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور دلایل 
بالا بودن قیمت گوشت گوسفندی در بازار را تشریح 
کرد و گفــت: در حال حاضر گوشــت قرمز تولید 
داخل در اقلام کالابرگ الکترونیک نیســت و اگر 
این اتفاق بیفتد، تولید رونق خواهد گرفت. افشین 
صدر دادرس با بیان اینکه قیمت دام زنده سبک به 
کیلویی 2۰۵ تا 2۱۰ هزار تومان رسیده است، گفت: 
افزایش قیمت دام زنده دلایل متعددی دارد که یکی 
از آنها کاهش جمعیت دامی است. چون قیمت دام 
تابع عرضه و تقاضا اســت، در نتیجه هر نوسانی در 

عرضه می تواند قیمت را تغییر دهد.
وی ادامه داد: هزینه های تولید نیز بالا رفته اســت. 
قیمت جو اگرچه در مقطعی کاهشی شد و به حدود 
۸۰۰۰ تومان رســید، اما مجددا افزایش یافت و در 
حال حاضر قیمت آن به حــدود کیلویی ۱۰ هزار 
تومان رسیده اســت. همچنین کرایه های حمل و 
نقل نیــز افزایش یافته اســت. مدیرعامل اتحادیه 

مرکزی دام سبک کشــور یکی از فاکتورهای مهم 
در بالا بودن هزینه های تولید را افزایش قیمت دام 
پای پرواری عنوان کرد و گفت: قیمت دام پای پروار 
یعنی دام های لاغری که باید چاق شوند در قیمت 
دام و گوشت موثر است و چون جمعیت این دام ها 

کاهشی شده قیمت آن نیز افزایش یافته است.
وی در بخش دیگری از صحبت هایش با اشــاره 
به اینکــه واردات نیز قیمت تمام شــده تولید را 
بالا می برد، گفت: در تابســتان ۱۴۰2 که واردات 
گوشت بیشتر شــد قیمت تمام شده تولید داخل 
نیز بالا رفت و کشتار در کشــتارگاه ها نیز کمتر 
شد.این یعنی واردات تاثیر منفی در تولید داشته 
است. از طرفی واردات نتوانسته بازار را به درستی 
پوشــش دهد و هنوز قیمت گوشــت در سطح 
شهرها نسبت به مراکز کنترل شده در تهران برای 

مصرف کنندگان بالاست.
این فعال صنعت دام با بیان اینکه عرضه محدود 

گوشــت وارداتی در چنــد فروشــگاه و میادین 
منجر به تنظیم بازار نمی شــود و اصولا واردات به 
تنهایی نمی تواند تنظیم گر بازار باشد، اظهار کرد: 
اگر افزایش قیمت گوشت ناشــی از سوداگری و 
سودجویی عوامل تولیدکننده و توزیع کننده بود با 
عرضه گوشت وارداتی بازار تنظیم می شد، اما این 
افزایش قیمت به دلیل افزایش هزینه های تولید 
است. یعنی باید در کوتاه مدت برای افزایش قدرت 
خرید مصرف کنندگان و در میــان مدت و بلند 
مدت برای کاهش هزینه هــا و افزایش بهره وری 
تولید فکر کرد. وی معتقد است: واردات گوشت به 
نوعی رقیب تولید داخل شده و باعث شده که روند 

تولید گوشت کاهشی شود.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور در 
ادامه به ارائه راهکاری برای افزایش دسترســی 
مردم به گوشت گرم تولید داخل پرداخت و گفت: 
به حدود ۶۰ میلیون نفر جمعیت کشور یارانه داده 

می شــود. این یارانه می تواند برای بالا بردن توان 
اقتصادی خانوار برای خرید گوشت، مورد استفاده 
قرار گیرد. در حال حاضر گوشت قرمز تولید داخل 
در اقلام کالابرگ الکترونیک نیســت و اگر وارد 
کالابرگ شــود منجر به رونق تولید خواهد شد و 
رونق تولید علاوه بر تامیــن نقدینگی دامداران، 
ســرمایه گذارانی را که از این حرفه خارج شده اند 

مجددا به این بخش باز می گرداند.
وی در پایــان گفــت: ســال گذشــته وزارت 
جهادکشاورزی عرضه نهاده های دامی در سامانه 
بازارگاه را رقابتی کرد. این رقابتی شدن عرضه در 
نهایت منجر به کاهش قیمت نهاده ها شــد. این 
تصمیم درستی بود که باید ادامه دار شود. از طرفی 
واردات نهاده ها نیز باید با همین روند پیش بروند 
زیرا اگر ثبت سفارش ها کاهش یابد عرضه نهاده 
نیز کم شــده و افزایش قیمت نهاده هــا را در پی 

خواهد داشت.

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: از 
سال ها قبل به واسطه تمرکز مبادلات کالاهای مهم و مواد 
اولیه در بورس کالا، یک سازوکار شفاف و نظارت نوین در 
بازارها شکل گرفته است. شفافیت اقتصادی برای ردیابی 
و نظارت دقیق بر عملکرد شرکت ها به خصوص در حوزه 
تأمین مواد اولیه تولید از اهمیت بالایی برخوردار است به 
گونه ای اگر شفافیت دقیقی در حوزه آمار و اطلاعات تولید 
و فروش کالاهای تولیدی در دسترس نباشد، قطعاً امکان 
مدیریت و تنظیم بهینه بازارها از سوی سیاست گذاران 
وجود نخواهد داشت. اما اقتصاد ایران در زمینه شفافیت 
مبادلات کالایی در کشور، چالشی ندارد چراکه اطلاعات 
به روز و لحظه ای مبادلات کالاها آن هم به صورت دقیق 
به واسطه بورس کالا در اختیار سیاست گذاران قرار دارد. 
به عبارت بهتر، امروز متولیان بازارها به سادگی می توانند 
شرایط بازار تحت مدیریت خود از جمله در حوزه فلزات 
آهنی و غیر آهنی، پتروشــیمی و فرآورده های نفتی را 
رصد کنند و از بروز التهاب احتمالی ناشی از کمبود عرضه 
یک کالا جلوگیری کنند. روح الله عباسپور سخنگوی 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس این باره گفت: بورس 
کالا محلی مطمئن و شفاف برای معامله انواع محصولات 
و مواد اولیه تولید است و این بستر، جایگاه واقعی خود را 
در بازار سرمایه و اقتصاد کلان کشور به دست آورده است.
عباسپور افزود: بورس کالا امروز از طریق سامانه های خود 
و به عبارتی به کمک نظارت های نوین، این امکان را به 
سیاست گذار می دهد که اگر کمبودی در بازار برای عرضه 
یا واردات وجود دارد، قبل از وقوع آن کمبود و التهابی در 
بازار، سیاست گذاران را مطلع کند تا آنها در کوتاه ترین 
زمان ممکن نسبت به تنظیم بهینه بازار و رشد عرضه ها 
تصمیم گیری کنند. سخنگوی کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس، شفافیت اطلاعات را از ویژگی های مهم 

بورس کالا عنوان کرد و گفت: بورس کالا محلی شفاف و 
قابل اعتماد برای ورود فعالان صنعت و بخش تولید است 
چراکه وقتی شفافیت لازم در بازار کالاها ایجاد می شود، 
تولیدکننده و سرمایه گذار با چشم باز و قابل برنامه ریزی 

در این بخش تولید و فروش، سرمایه گذاری می کنند.
نماینده مردم بویین زهرا در مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: اطلاعاتی که بورس کالا در نقش نظارتی و اطلاع 
رسانی خود ارائه می دهد، شرایط تولید و بهبود عملکرد 
شرکت ها و همچنین بهبود وضعیت مصرف کنندگان 
کالاها را تضمین می کند. عباسپور اضافه کرد: سازوکار 
بورس کالا با نظارت نوین می تواند به مهار تورم و رشد 
تولید در کشور کمک کند و این شفافیت را ایجاد کند که 
سیاست گذار با آگاهی لازم و به روز، تصمیم گیری کند تا 

بازار یک محصول در آینده دچار مشکل و کمبود نشود.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس در پایان 
رشد نقدینگی را از مشکلات کشور و از عوامل مؤثر در 
افزایش تورم دانست و عنوان کرد: بورس کالا علاوه بر 
ظرفیت شفافیت و رقابتی که برای تولیدکنندگان کالاها 
فراهم می کند در حوزه بازارهای مالی و سرمایه گذاری 
نیز موجب جمع آوری نقدینگی در جامعه می شود که 
این امر باعث مهار تورم شــده و اثرات خوبی در اقتصاد 
کشور به دنبال دارد. گفتنی است، طی ماه های گذشته 
معاملات گواهی سپرده شمش طلا در بازار مالی بورس 
کالا راه اندازی شده که با استقبالی بی نظیر از اسفند سال 
گذشته تاکنون نزدیک به 2 تن و ۱۰۰ کیلوگرم طلا به 
ارزش ۶.۸ همت معامله شــده است؛ این مقدار معامله 
معادل 2۸2 هزار قطعه سکه بهار آزادی است و به بیان 
دیگر، این حجم نقدینگی به جای ورود به بازار سنتی وارد 
 بازار مالی بورس کالا شــده و به آرامش بازار طلا کمک 

کرده است.

مدیرکل امور بانک و بیمــه وزارت امور اقتصادی 
گفت: ضروری اســت اقتصاد ایران از وابستگی به 
نفت خارج شود و به منابع و درآمد های متنوع تری 

تکیه کند.
موحد، مدیر کل امور بانــک و بیمه وزارت اقتصاد 
گفت: همایــش اقتصاد ایران اصلاح ســاختارها، 
رفع ناترازی ها و نقش آفرینی در عرصه بین الملل 
در ابتدای سال سوم دولت سیزدهم نه از باب ارائه 
رویکرد های مختلف برای تصمیم گیری اقتصادی، 
بلکه بــا هدف به گفتگــو گذاشــتن رویکرد های 
مختلف، مروری بر عملکرد گذشــته دولت مستقر 
و دولت های قبل در ارتبــاط با محور های همایش 
 و ترســیم برنامه های مدنظر دولت بــرای آینده 

برگزار می شود.
او گفت: به طور کلی تمرکز ما بــر انتخاب الگوی 
بهینه در اصلاح ســاختار ها و رفع ناترازی هاست 
که انتخاب الگوی بهینه در شــرایطی که اقتصاد 
ما چندین ســال تورم را پشت ســر گذاشته است 
بسیار حساس است. ریشــه های این ناترازی ها به 
دهه های قبل برمی گردد و مثــلا وقتی صحبت از 
ناترازی صندوق های بازنشستگی می کنیم، ریشه 
در بســیاری از تصمیماتی دارد که در بیش از سی 

سال قبل گرفته شده است.
مدیرکل امور بانک و بیمــه وزارت اقتصاد گفت: به 
طور کلی ۵ محور اصلی همایش اقتصاد ایران شامل 
ناترازی بانکی، ارزی، رفاهی مالیاتی، بودجه و انرژی 
است. همچنین اصلاح ساختار نظام تصمیم گیری 
هم دیگر محور مهم همایش اســت. اصلاح نظام 
تصمیم گیری و سیاست گذاری، اصلاح ناترازی ها 

و سیاست گذاری در نظام بانکی، اصلاح ناترازی ها 
و سیاست گذاری در نظام مالیاتی و رفاهی، اصلاح 
ناترازی ها در نظام انرژی و همچنین سیاست گذاری 
بر مبنای داده و حکمرانی داده مبنا و فکر می کنم 

آخرین آن هم اصلاح نظام بودجه ریزی باشد.
او افزود: در گذشته ما اصلا توجه به مالیات نداشتیم، 
اگر درآمد نفتی ما افزایش پیدا می کرد می توانستیم 
مشکلات رفاهی مردم را حل کنیم. اصلاح ساختار 
اقتصادی به معنای تحول در نظام یا ســازماندهی 
اقتصادی مشــتمل بر تغییر در سازمان ها، قوانین 
و ابزار های سیاستی است تا اقتصاد کشور بتواند به  
صورت پایدار، نوآورانه و قابل اعتماد عمل کند و به 

نیاز های جامعه پاسخ دهد.
موحد تاکید کرد: وابستگی زیاد صادرات و عایدات 
خارجی بــه درآمد های نفتی در طول ســال ها به  
عنوان یکــی از بزرگ تریــن تولیدکنندگان نفت 
در جهان، ســاختار اقتصاد ایران را به  شــدت به 
دولت وابســته کرده به  طوری که دولت در سطح 
 بنــگاه داری و تصدی گری و قیمت گــذاری ورود 

نموده است.
او گفت: ضروری اســت اقتصاد ایران از وابستگی 
خارج شــود و به منابع و درآمد هــای متنوع تری 
تکیــه کند. اصــلاح ســاختار اقتصــادی، ایجاد 
تنوع بخشی اقتصادی و توسعه بخش های صنعتی، 
کشــاورزی، خدمات و فناوری را به همراه دارد که 
به  دور از وابســتگی به صادرات منابــع طبیعی و 
نفت و محصــولات دارای پیچیدگی کم در عرصه 
زنجیره های ارزش بین المللی، درآمد های پایدار و 

پتانسیل رشد را فراهم می کند.

گوشت گرم در کالابرگ عرضه شود

اقتصاد باید از وابستگی به نفت خارج شودنظارت نوین بر بازارها با استفاده از اطلاعات بورس کالا

گروه اقتصاد ایران وجهان
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عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران املاک ضمن 
پیش بینی بازار مسکن در ماه های آینده گفت: در 
سال های اخیر برخی واحدهای مسکونی ظاهرا 
برای فروش با چندیــن برابر نرخ متعارف آگهی 
می شد. با بررسی موضوع متوجه شدیم واحدهای 
مدنظر متعلق به بانک ها است که صرفا برای آلارم 
افزایش قیمت بود، نه برای فروختن. البته در دو 
سال اخیر که دولت بانک ها را از بنگاه داری منع 
کرده تا حدودی دست بانک ها از خرید و فروش 

ملک کوتاه شد.
مهدی کرباســیان اظهار کرد: بررسی روند بازار 
مســکن در چهار دهه اخیر نشــان می دهد که 
تحرکات بازارهای طلا و ارز بر بازار مسکن تاثیر 
زیــادی دارد. اگر فردا قیمــت دلار کاهش یابد 
قیمت مســکن نیز متعاقبا پاییــن می آید. اگر 
هم بیان شــود که دلار روند رو به بالایی را طی 
می کند، فعالان بازار ملک به این نتیجه می رسند 
که قرار اســت بازار راه بیفتــد و این اصلا خوب 
نیست. وی افزود: عامل دیگر به عدم تعادل بین 
عرضه و تقاضا بر می گردد. یکی از دلایل نوسان 
شدید بازار مسکن از سال ۱۳۹۷ به بعد کمبود 
ساخت و ساز اســت که من اعتقاد به ترک فعل 

دولت قبل دارم.
عضو هیات رئیســه اتحادیه مشــاوران املاک، 
احتکار مســکن را از دیگر عوامل به هم خوردن 
تناسب عرضه و تقاضا دانســت و گفت: در حال 
حاضر تعداد قابل توجهی واحد مسکونی توسط 
بانک ها احتکار شــده اســت. بانک ها اقدام به 
بنگاه داری می کنند که این مساله اثرات مخربی 

بر اقتصاد مسکن دارد.

اگر بانک ها آپارتمان های خود را عرضه 
کنند بازار مسکن راه می افتد

وی توضیح داد: در حال حاضر در شــهر تهران 
چندین هزار آپارتمان در اختیار بانک ها اســت 
که اگر این واحدها را عرضه کنند بازار مسکن راه 
می افتد. این قیمت های نجومی و کذایی مسکن 
که بعضا در سایت ها مشاهده می شود مربوط به 
واحدهای متعلق به بانک ها است. اگر متعلق به 
شخص حقیقی و فروشنده واقعی باشد بالاخره 
آن فرد مجبور است با نرخ عرف منطقه واحد خود 
را بفروشد. اما می بینیم که آگهی برخی واحدهای 
مسکونی چندین برابر قیمت منطقه مدام تکرار 
می شود. وقتی قضیه را پرس وجو می کنیم متوجه 
می شویم واحد مدنظر متعلق به یکی از بانک ها 
است که آن را برای نفروختن آگهی کرده و صرفا 
قصد قیمت ســازی دارد. البته در دو سال اخیر 
که دولت بانک ها را از بنــگاه داری منع کرده تا 
حدودی دست بانک ها از بخش مسکن، ساخت و 

ساز و بخر و بفروشی کوتاه شد است.

در ســایت های فــروش مســکن 
قیمت سازی می شود

کرباسیان، قیمت سازی در  سایت ها و پلتفرم های 
فروش ملــک را از دیگر عوامــل افزایش قیمت 
مسکن دانســت و گفت: زمانی در سراسر کشور 
مشاوران املاک مبنای تعیین قیمت بودند. کسی 
که می خواست خانه ای بخرد یا بفروشد از مشاور 
املاک محله قیمت می گرفت. اما در حال حاضر 
به این صورت اســت که فروشنده به سایت نگاه 
می کند که عمدتا قیمت ســازی شده است. بعد 
از روی قیمت سازی ســایت ها نرخ درمی آورد و 

مقداری هم خودش اضافه می کند.
وی اظهار کرد: الان شرایط به گونه ای است که 
فروشنده به بنگاه قیمت می دهد و از بنگاه قیمت 
نمی خواهد. وقتی مشاور املاک، قیمت اعلامی 
فروشــنده را به خریدار می گوید می شود مقصر 
تلاطمات بازار مسکن. بعد به ذهنشان می رسد 
که  کمیسیون مشاوران املاک را کم کنند. نائب 
رئیس کمیســیون تخصصی مشــاوران املاک 
اتاق اصناف ایران یادآور شد: ممکن است گفته 
شود که آگهی های درج شده در سایت ها توسط 
مشاوران املاک ارائه می شود. راه حل این است 
که اتحادیه املاک در ایــن فرآیند مداخله کند. 
مثلا در فلان اپلیکیشــن به اتحادیه دسترسی 
داده شــود تا قیمت گذاری مسکن را متناسب با 
موقعیت، امکانات و دیگر مولفه ها انجام دهد. در 
واقع اتحادیه نرخ را تعیین کند و به متعاملین یا 
مشاوران املاک اجازه دهد با همان نرخ بر روی 

فایل مورد نظر کار کنند.

عرضه ۱۰ هزار آپارتمان در پردیس به 
کاهش یک میلیارد تومانی قیمت ها انجامید

کرباسیان خاطرنشان کرد: در ماه های اخیر وقتی 
۱۰ هزار واحد مسکن مهر در شهر جدید پردیس 
به متقاضیان تحویل داده شد قیمت مسکن در 
پردیس و تهران کاهش پیدا کــرد. آپارتمان ۳ 
میلیارد تومانی در پردیس بــه ۲ میلیارد تومان 
رســید. وی با بیان اینکه ریزش قیمت مسکن 
در تهران از پردیس آغاز شــده است بیان کرد: 
پردیس حاشیه امن تهران است. بسیاری از افراد 
وقتی دیدند نمی توانند در تهران خانه بخرند در 
پردیس اقدام به خرید کردند. در سال های اخیر 
واحدهایــی در پردیس آماده شــده بود ولی به 

دلیل آنکه زیرســاخت نداشت تحویل نمی شد. 
بنابراین کمبود عرضه در رشــد قیمت مسکن 

اثرگذار است.
خزانه دار اتحادیه مشــاوران املاک گفت: مولفه 
سوم اثرگذار بر قیمت خانه، هزینه های ساخت 
اســت. بازار مســکن هم اکنون در رکود به سر 
می برد و خرید و فروش صورت نمی گیرد. در این 
شرایط ممکن است یک نفر به خاطر احتیاجش 
به پول، آپارتمان خود را زیر قیمت بفروشد. این 
نوع تخفیفات به اعتقاد من اسمش ارزانی مسکن 
نیست. اگر می خواهیم بازار مسکن در وضعیت 
کلی به ثبات برسد یا قیمت خانه کاهش پیدا کند 
باید علاوه بر بازارهای موازی، هزینه های ساخت 
مســکن را کنترل کنیم. وقتی دستمزد کارگر، 
نرخ نهاده های ساختمانی، قیمت زمین و عوارض 
افزایش می یابد نمی تــوان انتظار کاهش قیمت 

مسکن را داشت.
کرباسیان تصریح کرد: پیشــنهاد من این است 
که دولت زمین را به قیمت مناســب در اختیار 
سازندگان و فعالان بازار مسکن از جمله مشاوران 
املاک بگذارد. اتحادیه امــلاک می تواند در این 
زمینه ورود کند. این واگــذاری زمین می تواند 
در حومه شهرها باشد. زمین را در اختیار اتحادیه 
املاک قرار دهند و اتحادیه نیز با استفاده از توان 
مشــاوران املاک که در واقع کارشناسان بازار 
مســکن هســتند، اقدام به تولید مسکن کند و 
در اختیار متقاضیــان طرح های دولت که طبق 
استعلام فاقد خانه هستند قرار دهد. دولت نیز بر 
این فرآیند نظارت کند تا رانت یا سوءاستفاده ای 

ایجاد نشود.

هم اکنون در بعضی دفاتر املاک حتی 
یک نفر هم برای خرید ورود نمی کند

وی درباره وضعیت کنونی بازار مسکن گفت: بازار 
ملک در رکود است و به جرأت می توان گفت در 
بعضی دفاتر املاک حتی یک نفر هم برای خرید 
ورود نمی کند. درآمد مشــاوران املاک شاید از 
یک کارمند هم کمتر شــده است. دفاتر املاک 
با هزینه های متعددی شــامل اجاره، آب، برق، 
مالیات، بیمه و دیگر هزینه های جاری مواجهند 
اما درآمد نیست. دخالت سایت های اینترنتی و 
اپلیکیشن ها در بازار مسکن که بعضا به موضوع 
انعقاد قرارداد ورود کرده اند نیز به درآمد مشاوران 

املاک و چرخه اقتصاد مسکن ضربه زده است.
عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران املاک تاکید 
کرد: املاکی ها در واقــع بزرگترین فعالان بازار 
مسکن هستند که نباید حذف شوند. اینکه انعقاد 
قرارداد اجاره را به موجران و مستاجران بسپارند 
یا اجازه پیش فروش را از مشاوران املاک بگیرند 
به بازار مســکن ضربه می زند. از آنجا که بخش 
مسکن، بخشی پیشران محسوب می شود اقتصاد 

کلان صدمه می بیند.
کرباسیان یادآور شــد: قرارداد پیش فروش را به 
دفاتر اسناد رسمی محول کرده اند. اما دفترخانه 
نمی تواند دلالی کند. راه درســت آن اســت که 
به بنگاه هــای املاک اجازه نوشــتن قــرارداد 
پیش فــروش را بدهند و ثبت رســمی به دفاتر 
املاک واگذار شــود. در حال حاضــر به دلیل 
حذف مشــاوران املاک، پیش فروش قفل شده 
و بخش ساخت و ساز از این نوع مدل تامین مالی 

بی نصیب شده است.

کمیسیون بنگاه ها تاثیری بر قیمت 
مسکن ندارد

وی با اشاره به اینکه مشــاوران املاک خواهان 
افزایش قانونی نرخ کمیسیون هستند گفت: یک 
بحثی مطرح شد که ارزش کمیسیون بر اساس 
ارزش مالیاتی باشــد. اگر اینطور شود بنگاه دار 
نمی تواند پــول آب و برق مغــازه را در بیاورد؛ 
چه برســد به مالیات. نرخ کمیسیون هیچ وقت 
بر قیمت مســکن تاثیرگذار نبوده و مشــاوران 
املاک نیز هیــچ تاثیری در بــالا رفتن قیمت 

مسکن ندارند.
عضو هیات رئیســه اتحادیه مشــاوران املاک 
بیــان کرد: شــاید به صــورت مــوردی بتوان 
گفت فلان املاکــی مرتکب فلان تخلف شــد 
که در همه مشــاغل وجود دارد اما به طور کلی، 
نوســانات قیمت مســکن به بازارهای موازی و 
هزینه های ســاخت بر می گردد. در ســال های 
اخیر اپلیکیشن ها نیز به نابسامانی بازار مسکن 

دامن زده اند.

پیش بینی بازار مسکن
کرباســیان درباره پیش بینی بازار مسکن گفت: 
خوش بین هستم که ان شاءالله بازار راه بیفتد. اگر 
بازارهای موازی کنترل شود، زمین به میزان کافی 
در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد و بانک ها از 
دخالت در بازار مسکن دست بردارند می توان به 
افزایش عرضه امیدوار بود. زمانی که عرضه زیاد 
شــود قیمت نیز فروکش می کند و متقاضیان 
مصرفی می توانند خانه دار شوند. در آن صورت 
رونق غیرتورمی بازار مسکن محقق خواهد شد 
که امیدواریم تا پایان امسال و اوایل سال آینده 

این اتفاق رخ دهد.

رئیس اتحادیه خیاطان با تاکید بر لزوم برندینگ در صنعت پوشاک 
ایران گفت: پوشاک ایرانی به کشور های روسیه، ترکیه، سوریه، عراق، 
ازبکستان، ترکمنستان و امارات صادر می شود. اکبر صدقی، رئیس 
اتحادیه خیاطان تهران در مراســم روز ملی خیاط،  اظهار داشــت: 
۳5۰۰ نفر فقط در شهر تهران عضو  فعال اتحادیه خیاطان هستند و 

هر کدام نیز تعدادی نیروی کار دارد.
وی افزود: با تامین مناســب مــواد اولیه تولید در دولت ســیزدهم 
اکنون می توان گفت، اعضای اتحادیه ما به ۹۰ درصد ظرفیت خود 
در حال فعالیت هســتند. رئیس اتحادیه خیاطان تهران ادامه داد: 
با تدام تامین مواداولیه تولید، کاهش مالیــات، اختصاص وام های 
کم بهره و کاهش ســهم حق بیمه برای کارفرما بــرای کارگاه های 

بالای 5 نفر از ۳۰ درصد به ۱۰ درصــد، تولید کنندگان این بخش 
می توانند قیمت تمام شــده خود را کاهش دهند. وی تصریح کرد: 
با افزایش کیفیت تولید پوشــاک ایرانی واردات و قاچاق این کالا از 
 ترکیه کاهش یافته اســت و حتی پوشــاک تولیدی ایران به ترکیه 

صادر می شود.
صدقی با بیان اینکه تولیدات پوشاک ایرانی نیازمند ایجاد برند سازی 
است، گفت: پوشــاکی که از ایران به ترکیه می رود دوباره با مارک 
ترکیه به ایران بر می گردد زیرا ما کمتر برای برندینگ اقدام کرده ایم. 
وی اظهار داشت: با این وجود پوشاک ایرانی به کشور های روسیه،  
ترکیه، سوریه، عراق، ازبکستان، ترکمنستان و امارات صادر می شود.

بنابر این گزارش مجتبی صفایی رئیس اتاق اصناف ایران نیز در این 

مراسم خواستار آن شد که شغل  خیاطی به عنوان یک شغل سخت 
و زیان آور به حساب آید و از پیگری این موضوع خبر داد. وی افزود: 
خیاطی خود یک هنر است که تولیدات صنعتی نباید باعث شود این 

حرفه از چرخه تولید خارج شود.
رئیس اتاق اصناف ایران ادامه داد: از ســتاد مبــارزه با قاچاق کالا 
پیگیری آن هستیم که از ورود پوشاک معروف به تاناکورا )پوشاک 
دست دوم( به کشور جلوگیری شود زیرا این موضوع صنعت پوشاک 
کشور را تحت تاثیر قرار می دهد. وی تصریح کرد: در صنعت پوشاک 
کشور برای برند سازی و کاهش قیمت باید اقدام شود و در صورتی 
که برندسازی انجام نشود، برند های خارجی صنعت پوشاک کشور 

را می بلعند.

وزیر صنعت با بیان اینکه واردات خــودرو تا زمان رفع ناترازی ها در 
بازار مناســب اســت، گفت: ما می خواهیم رقابتی سودمند به نفع 

ظرفیت ملی ایجاد کنیم.
عباس علی آبادی در خصوص برخی از موارد مطرح شــده مبنی بر 
اینکه وزیر صنعت با واردات خودروهای چینی مخالف است، اظهار 
کرد: به نظر بنده خودروسازان در حوزه خودروهای برقی باید تمرکز 

ویژه ای به تولید خودرو متناسب با اقلیم کشور خودمان داشته باشند 
تا بتوانیم نتایج مناسبی را به دست آوریم و تمرکز خود را به واردات 

خودروهای برقی نکنند.
وی با اعلام اینکه در بحث واردات خــودرو ما در پی رفع ناترازی در 
صنعت خودرو هستیم، افزود: در حوزه خودرو ما با تنوع رنگ، مدل 
و تکنولوژی روبرو هستیم و تا زمانی که این ناترازی ها وجود داشته 

باشد برای مدیریت بازار واردات مناسب است. وزیر صنعت تاکید کرد: 
وزارت صنعت برنامه های مختلفی را بــرای رفع ناترازی در صنعت 
خودرو برنامه ریزی کرده اســت که از  آن جمله مــی توان به وضع 
تعرفه ها اشــاره کرد. ما می خواهیم رقابتی سودمند به نفع ظرفیت 
ملی کشور ایجاد کنیم که در این مسیر به نظر می رسد در وضعیت 

مناسبی قرار داریم.

نتایــج برآوردهــای مرکز 
پژوهش های مجلس نشان 
می دهــد رشــد اقتصادی 
در ســال ۱۴۰۲ حدود ۴.5 
درصد خواهد بــود و پیش 
بینی می شود این رقم در سال ۱۴۰۳ در صورت تداوم 
وضعیت موجــود به حدود ۳.۱ درصد برســد. مرکز 
پژوهش هــا در دو گزارش جداگانــه وضعیت لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ را تشــریح کرد. در بخشی از این 
گزارش آمده است: بودجه به عنوان مهمترین سند مالی 
کشور از یک سو متأثر از شاخص های کلان اقتصادی 
بوده و از سوی دیگر با رویکردها و سیاست های کلان 
اتخاذ شــده در آن می تواند بر این شاخص ها اثرگذار 

باشد.
بررسی های کارشناسی نشان دهنده این موضوع است 
که رشدهای تجربه شده در سه سال گذشته بیشتر 
ناشی از استفاده از ظرفیت های خالی اقتصاد و کاهش 

فراگیری کرونا بوده و نمی توان آن را به عنوان تغییر 
روند در رشد اقتصادی کشور در نظر گرفت. به خصوص 
آنکه در سه سال گذشته عملکرد تشکیل سرمایه ثابت 
به عنوان موتور محرک رشدهای آتی مناسب نبوده 
اســت. نتایج برآوردهای مرکز پژوهش های مجلس 
نشان می دهد رشــد اقتصادی در سال ۱۴۰۲ حدود 
۴.5 درصد خواهد بود و پیش بینی می شود این رقم در 
سال ۱۴۰۳ در صورت تداوم وضعیت موجود به حدود 

۳.۱ درصد برسد.
بر اســاس اعلام بانک مرکزی نرخ رشد دوازده ماهه 
نقدینگی در مهرماه ۱۴۰۲ حدود ۲۶.۴ درصد بوده 
است که حاکی از موفقیت سیاست کنترل ترازنامه 
بانک هــا و روند نزولی نرخ رشــد نقدینگی اســت. 
همچنین رشــد پایه پولی در دوازده ماهه منتهی به 
پایان مهرماه ۱۴۰۲ در ادامه روند نزولی خود از ابتدای 
ســال جاری از ۴5.۰ درصد در فروردین ماه به ۳۹.۶ 
درصد در مهرماه کاهش یافته است که البته همچنان 

بسیار بالا است.
به طور کلی در نتیجه روند نزولی نرخ رشد نقدینگی در 

ماه های اخیر نرخ تورم ماهانه در نرخ ۲.۳ درصد تثبیت 
شــده که در صورت تداوم می توان انتظار داشت نرخ 
تورم نقطه به نقطه در نیمه دوم سال ۱۴۰۳ به ارقام 
زیر ۳۰ درصد برسد. مطابق لایحه بودجه سال ،۱۴۰۳ 
منابع بودجه عمومی دولت بالغ بر ۲,۷۳۷ هزار میلیارد 
تومان است. منابع عمومی بالغ بر ۲,۴۶۲ هزار میلیارد 
تومان و درآمد اختصاصی وزارتخانه ها و مؤسســات 
دولتی بالغ بر ۲۷5 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته 

شده است.
بودجه شرکت های دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی 
وابسته به دولت بالغ بر ۳,۷۴۱ هزار میلیارد تومان پیش 
بینی شده است. یکی از محورهای مهم قابل رؤیت در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ تالش برای کاهش کسری تراز 
عملیاتی است. با افزایش ۴۲ درصدی درآمدها و رشد 
۱۹ درصدی اعتبارات هزینه های شکاف بین درآمدها 
و اعتبارات هزینه های در مقایسه با سال گذشته کاهش 

داشته و به ۳۰5 هزار میلیارد تومان رسیده است.
در لایحه سال ۱۴۰۳ نسبت کسری تراز عملیاتی به 
منابع بودجه عمومی ۱۲ درصد است که در مقایسه 

با ده سال گذشــته کمترین مقدار را دارد. با توجه به 
ارزیابی های انجام شده برخی اقلام منابع عمومی نظیر 
درآمد گمرکی، بهره مالکانه و حقوق دولتی معادن، 
نفت و فرآورده هــای نفتی، مولدســازی و واگذاری 
شرکت های دولتی در لایحه بودجه با بیش برآوردی 

همراه است.
شایلی قرایی
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مرکز پژوهش های مجلس: رشد اقتصادی برای سال آینده ۳.۱ درصد می شود

تحقق رشد اقتصادی پایدار در برنامه هفتم

صادرات پوشاک ایرانی به ۷ کشور دنیا

وزیر صنعت: مخالف واردات خودروهای چینی نیستم 

قیمت سازی متوقف می شود

کاهش تلاطمات بازار مسکن

سرمایه گذاری لازمه رشد اقتصادی
علی قنبری، اقتصاددان

عامل مهم رشد اقتصادی میزان سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی است. متاسفانه به دلیل تحریم ها 
و اعمال محدودیت ها بــرای صادرات نفت و عدم 
وصول درآمدهای نفتی، امکان ســرمایه گذاری 
بخش دولتی برای رشد اقتصادی وجود ندارد زیرا 
دولت تمامی درآمدهایــش را صرف هزینه های 
جاری می کند. در لایحه بودجه هم شاهد افزایش 
بودجه های جاری دستگاه های حاکمیتی، فرهنگی 
و... بودیم. بنابراین دیگر بودجه ای برای بخش  های 
عمرانی و سرمایه گذاری به منظور رشد اقتصادی 

باقی نماند.
در این بین هر چه ارتباط با کشورهای همسایه و 
دیگر کشورها توسعه یابد، فضای سرمایه گذاری در 
کشور فراهم و اقتصاد به مردم سپرده شود، تولید 

رشد و تورم کنترل خواهد شد.
برای مهار تورم در کشــور لازم اســت که میزان 
نقدینگی کنترل شــود و میزان نقدینگی با تورم 
موجود نسبت یک به یک دارند. به هر شکل ممکن 
و با هر ابزاری که لازم است باید تورم را در اقتصاد 
کشور کنترل کرد و اقتصاد کشور را از وابستگی به 
نقدینگی نجات داد و دولت بودجه های جاری خود 

را کاهش دهد.
اما تنها راهکار برای جلوگیری از خروج سرمایه های 
داخلی ایجاد ثبــات و امنیت اقتصادی اســت. 
همچنین دولــت باید دســت از رقابت با بخش 
خصوصی بــردارد زیرا مادامی کــه دولت بخش 
خصوصی را رقیب خود بدانــد، انتظار اینکه این 
بخش وارد سرمایه گذاری شــود، میسر نخواهد 
بود. متاســفانه برخی نهادها نســبت به حذف 
بخش خصوصی اصرار دارنــد و این بخش راغب 
به سرمایه گذاری نیست. از سویی به دلیل برخی از 
ناآرامی های اجتماعی روند خروج سرمایه از کشور 
شدت یافته زیرا وضعیت کشور در شرایطی است 

که هر روز ارزش پول ملی کاهش می یابد.

 آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان ها ی فاقد سند رسمی 
مسقر در واحد ثبتی کوهدشــت تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان. لذا مشخصات متقاضیان 
و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند ، می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی 

تقدیم نمایند.
برابر تقاضای آقا/خانم )الیاس ســوری( فرزند )غلام عباس( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )۳۱۶۲۶,۲۴( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )۰( فرعی از )۳( اصلی واقع 
در بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )شیره عبدالهی(  
برابر تقاضای آقا/خانم )الیاس ســوری( فرزند )غلام عباس( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )۱۴۴۹۴,۲8( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )۰( فرعی از )۳( اصلی واقع 
در بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )شیره عبدالهی(  
برابر تقاضای آقا/خانم )الیاس ســوری( فرزند )غلام عباس( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )۹۹۴۶,۲۲( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )۰( فرعی از )۳( اصلی واقع 
در بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )شیره عبدالهی(  
برابر تقاضای آقا/خانم )الیاس ســوری( فرزند )غلام عباس( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )۹۰۲۰,۹۳( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )۰( فرعی از )۳( اصلی واقع 
در بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )شیره عبدالهی(  
برابر تقاضای آقا/خانم )صید احمد رضایی( فرزند )محمد( نسبت به )شش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( 
به مساحت )۲5۲۴8,۱8( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )۱( فرعی از )۲۱( اصلی واقع در بخش 

)۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )درویش مراد حدادای(  

برابر تقاضای آقا/خانم )کامران رضایی( فرزند )صید احمد( نســبت به )ســه دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )۴8۶۳۰,۱5( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )۱( فرعی از )۲۱( اصلی واقع 
در بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )یارولی گراوند(
برابر تقاضای آقا/خانم )فرزاد رضائی( فرزند )صید احمد( نسبت به )سه دانگ یک باب/قطعه مزروعی( 
به مساحت )۴8۶۳۰,۱5( مترمربع مجزی شده از پلاک شــماره )۱( فرعی از )۲۱( اصلی واقع در 
بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )یارولی گراوند(  

برابر تقاضای آقا/خانم )صید احمد رضایی( فرزند )محمد( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )۱8۴۰۳,۲۴۰۰۰۰۰۰۰۰۰۲( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )۱( فرعی 
از )۲۱( اصلی واقع در بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/

خانم )یارولی گراوند(
برابر تقاضای آقا/خانم )صید احمد رضائی( فرزند )محمد( نســبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )۱۴8۶۳,۷۴( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )8( فرعی از )۲۴( اصلی واقع 
در بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )محمد ضیائی(

برابر تقاضای آقا/خانم )صید احمد رضایی( فرزند )محمد( نسبت به )ششدانگ دانگ یک باب/قطعه 
نوع ملک( به مساحت )۳۳۰8۳,۶۹( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )۱( فرعی از )۱8( اصلی 
واقع در بخش )۷( حوزه ثبت ملک کوهدشت لرســتان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )نور اله 

و فرج اله بیگی(  
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۰۹/۲۲

تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۱۰/۰۹

فرشاد کورانی نیا
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کوهدشت

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
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فناوری و 
اطلاعات

فصل مشترک همکاری های تهران دمشق در حوزه فناوری
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور با اشاره به اینکه، بازارهای تجاری 
سوریه از بازارهای نزدیک به کشورمان محسوب می شود، تاکید کرد: سوریه می تواند یک 

درگاه ارتباطی با کل کشورهای شورای خلیج فارس یا جی سی سی باشد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در حاشیه بازدید نخست وزیر سوریه و هیات همراه از خانه 
نوآوری و فناوری ایران اظهار داشت: معتقدیم سوریه صرفا مقصد صادرات نیست؛ بلکه 

سوریه یک درگاه برای ارتباط با کشورهای عرب خلیج فارس است.
وی در حاشیه بازدید نخست وزیر سوریه و هیات همراه از خانه نوآوری و فناوری ایران اظهار 

داشت: ما پیوندهای بسیار عمیقی در حوزه های مختلف با کشور سوریه داریم.
دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه، معتقدیم سوریه صرفا مقصد صادرات نیست، افزود: 
ما معتقدیم مهمترین چیزی که می تواند هر دو کشور را قدرتمند کند همکاری ها در حوزه 
علم و فناوری خواهد بود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور با اشاره 
به اینکه، سوری ها از تجارب بسیار خوبی در صنعت برخوردارند تاکیدکرد:این کشور تنها 
مقصد صادراتی ما نیست بلکه می تواند یک درگاه برای ارتباط با کل کشورهای شورای 

خلیج فارس یا جی سی سی و همچنین تولیدات مشترک ما با سوری ها باشد.
وی در ادامه اظهار امیدواری کرد این دوره از دیدارها منجر به همکاری های دقیق، عملیاتی 

و کاربردی در توسعه بازار شرکت های ایرانی و همکاری های مشترک با سوریه شود.

به جای ایده محوری، از شناسایی نیازها شروع کنیم
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور با اشاره به محدودیت منابع و در 
عین حال فراوانی استعدادها در ایران تاکید کرد: با این شرایط نمی توان همه ایده ها را دنبال 
و به سرانجام رساند لذا شناخت بازار و نیازهای بخش های مختلف مهمتر از ایده محوری 
است. سالن همایش های بین المللی دانشــگاه علم و فرهنگ جهاد دانشگاهی عصر به 
مناسبت گرامیداشت روز دانشــجو میزبان معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
بود. روح الله دهقانی فیروزآبادی در این آئین که با حضور حسن مسلمی نائینی رییس 
جهاددانشگاهی همراه بود، در سخنانی اظهار داشت: سابقه دانشجویان دانشگاه علم و 
فرهنگ جهاد دانشگاهی بیانگر آن است که آنها با وجود تحصیل در این دانشگاه، با جهاد 

دانشگاهی آشنایی ندارند و این مجموعه را به خوبی نمی شناسند.
وی در ادامه به ویژگی های منحصر به فرد دانشگاه علم و فرهنگ جهاد دانشگاهی به عنوان 
یک دانشگاه غیرانتفاعی در کشور اشاره و تاکید کرد: باید جهاد دانشگاهی و دانشجویان 
علم و فرهنگ هر چه بیشتر با هم پیوند خورده و با یکدیگر زیست داشته باشند. با این اتفاق 

محال است که دانشجو بعد از دوران تحصیل بیکار بماند.
دهقانی فیروزآبادی در ادامه، فضای صنعت را یک فضای خشک، جدی و فضای دانشگاه 
را فضایی نرم و انعطاف پذیر دانست و گفت: جهاد دانشگاهی توانسته فضایی بین این دو 
ایجاد کند که به نظر من برای فعالیت هر فردی عالی است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور با اشاره به محدودیت منابع و در عین حال فراوانی استعدادها در 
ایران تاکید کرد: با این شرایط نمی توان همه ایده ها را دنبال و به سرانجام رساند لذا شناخت 

بازار و نیازهای بخش های مختلف مهمتر از ایده محوری است.
وی در توضیح بیشتری افزود: بهتر است در ابتدا از جایی در بازار که کمبود وجود دارد شروع 
کنیم و ایده ها را به آن سمت ببریم. اینکه من اصرار دارم دانشگاه علم و فرهنگ و دانشجویان 
آن هرچه بیشتر با صنعت و مشکلات واقعی موجود پیوند بخورند، برای این است که این 
راه سریعتر به نتیجه می رســد. دهقانی فیروزآبادی در بخش دیگری در خصوص روند 
مهاجرت نخبگان با بیان اینکه، ۲۰ سال پیش ایران شروع به سرمایه گذاری در حوزه علم 
و فناوری کرد، افزود: با همین شرایط مدیریتی که کشور دارد و با وجود این گرفتاری ها، 
این سرمایه گذاری ها، تغییر ادبیات توسعه کشورهای همسایه ایران همچون عربستان را 

هم به دنبال داشت و آنها شروع به جذب نخبگان از سایر کشورها از جمله ایران کردند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور تاکید کرد: به جای نگه داشتن 
نخبگان و استعدادهای برتر با پول، باید فرصت تاثیرگذاری برای نخبگان ایجاد کرد چراکه 

اثربخشی و داشتن فضای کار بسیار برای جامعه نخبه کشور ارزشمند محسوب می شود.

انتقاد از نحوه اجرای فیبر نوری در کرمان 
انتقادها از نحوه اجرای خط فیبرنوری در شهر کرمان که از هفته گذشته در دستور کار 
برخی اعضای شورای اسلامی این شهر قرار گرفته بود، این هفته شدیدتر شد و حتی مطرح 
می شود به جای تجهیزات مخصوص، از لوله آب در آن به کار رفته است. یکی از عضو شورای 
اسلامی کرمان گفت: به نظر می آید پیمانکارانی که اکنون در حال اجرای پروژه فیبر نوری 
در سطح شهر هستند ملاحظه هیچ امری را در ارتباط با شهر و مردم ندارند و فقط گویا به 
فکر منافع خود و اجرای هرچه سریع تر کار هستند. اجرای شبکه فیبرنوری در تفاهم وزارت 
ارتباطات با شهرداری ها از چندی قبل کلید خورده و شهر کرمان هم به این پروژه مهم و 
زیرساختی پیوسته که انتظار می رود با اجرای آن دسترسی شهروندان و کسب و کارها به 

اینترنت بهتر هم از نظر کیفیت و هم قیمت میسر شود.
اما نحوه اجرای پروژه فیبر نوری در شهر کرمان یکی از پرُچالش ترین موضوعات یکصدو 
بیست و پنجمین نشست علنی شورای این شهر طی روز دوشنبه ۲۰ آذرماه بود؛ پروژه ای 
در اجرای نهضت ملی فیبر منازل و کسب و کارها، کرمان به عنوان یکی از شهرهای پیشرو 
کشور مرداد امسال به طور رسمی به آن پیوست تا با پیمانکاری شرکت "های وب" )طرف 
قرارداد وزارت ارتباطات( به گفته مسئولان تا قبل از ۲۲ بهمن در این شهر به افتتاح برسد و 

شاهد تحولات بسیار خوبی برای کسب و کارها و مشاغل خانگی باشیم.
آنطور که برخی اعضای شورای اسلامی شهر کرمان معتقدند با وجود همه برکاتی که پروژه 
فیبر نوری در حوزه سرعت اینترنت و بهبود کسب و کارهای مجازی و خانگی قرار است 
به وجود آورد اما این روزها در کرمان در روند اجرای این پروژه مردم با مشکلاتی مواجه 
شده اند، مشکلاتی که اعضای شورا هفته گذشته نیز در نشست علنی شورا اشاره ای گذرا 

به آن داشتند و امروز هم به صورت مفصل به آن پرداختند.
رییس کمیسیون بودجه، منابع پایدار و سرمایه گذاری شورای شهر کرمان شروع کننده 
انتقاد از نحوه اجرای پروژه فیبر نوری در نشست این هفته شورا بود و گفت: قرارداد ما با 
شرکت "های وب" در زمینه فیبر نوری، قراردادی چالشی از ابتدا بود و در نهایت شورا به 
علت اینکه مردم از دستاوردهای جدید در حوزه ارتباطات محروم نشوند با این قرارداد 
موافقت کرد. حســین چناریان بیان کرد: در نتیجه حفاری های شرکت های وب برای 
اجرای پروژه فیبر نوری، شهر به هم ریخته است و اجراکنندگان پروژه از هر جا که خواستند 
حفاری را انجام داده اند. وی بیان کرد: در قرارداد با شرکت های وب مشخص شده بود که 
این شرکت مسئولیت جمع آوری این حفاری ها و آسفالت فضای تخریب شده را برعهده 
دارد اما شهرداری اکنون این اقدام را انجام می دهد. رییس کمیسیون بودجه، منابع پایدار 
و سرمایه گذاری شورای شهر کرمان تاکید کرد: حداقل باید از گوشه خیابان حفاری را 
انجام می دادند نه اینکه از وسط خیابان، خیابانی که ۲۰ روز پیش آسفالت شده این کار 

انجام شود؛ اکنون باید بروید و گوشه های کار را ببینید که چه وضعیتی پیدا کرده است.
شهردار کرمان در نشست علنی شورا حضور نداشت و پاسخ چناریان را رامین امیر مداح 
معاون مالی و اقتصادی شهرداری کرمان داد و خطاب به رییس کمیسیون بودجه، منابع 
پایدار و سرمایه گذاری گفت: با توجه به نزدیک بودن به سالگرد شهید سلیمانی، خود 

شهرداری اصرار داشت که شرکت های وب سرعت اجرا پروژه فیبر نوری را بالا ببرد.
وی ادامه داد: روزهای نخست شــرکت  "های وب" اجرای پروژه فیبر نوری را از نزدیک 
جداول شروع کرد اما خیلی از تاسیســات زیر بود و باوجود اینکه با دستگاه های اجرایی 
هماهنگ کرده و نقشه ها را گرفته بودیم اما بعضی از این تاسیسات در نقشه های اجرایی 
ابلاغ شده نبودند، از این رو مجبور شدند از جداول فاصله بگیرند. رییس کمیسیون بودجه، 
منابع پایدار و سرمایه گذاری شورای کرمان ضمن طرح این قانون با اشاره به اینکه سه ماهه 
آخر سال شهرداری و شورا درگیر مسائل لوایح درآمدی و بودجه شهرداری می شوند، افزود: 
با توجه به قانون درآمدهای پایدار انتظار می رفت شهرداری در حوزه زیرساخت های استفاده 

از این قانون تحرک و برنامه  داشته باشد اما آنچه می بینیم اتفاق خاصی رخ نداده است.

اخبار

وزیــر ارتباطات با اشــاره به 
سرعت بســیار زیاد تحولات 
حــوزه ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات، گفــت: ســال 
گذشــته به دنبال همکاری 
مشــترک پلیس فتا و وزارت ارتباطات در زمینه مقابله 
با کلاهبرداری های ســایبری یا فیشینگ شاهد بودیم 
که جرائم در این حوزه به شکل قابل  ملاحظه ای کاهش 

پیدا کرد.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »عیسی 
زارع پور«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در همایش 
فرماندهان استانی و حوزه مرکزی پلیس فضای تولید و 
تبادل اطلاعات )فتا( با بیان اینکه امروز دیگر این موضوع 
غیرقابل انکار است که زندگی های مردم بیش از گذشته 
به ابزارهای فناوری اطلاعات وابسته تر شده است، گفت: 
ابزارهای ارتباطات و فناوری اطلاعات در حال توســعه 

است و سرعت تحولات در این حوزه بسیار زیاد است.
وی افزود: امروزه فناوری های همچون هوش مصنوعی، 
اینترنت اشیا، کلان داده در حال تبدیل شدن به ابزارهای 

عمومی هســتند که زمان بلوغ آن ها از ســال و ماه به 
زمان های بسیار کوتاه تر رسیده است. زارع پور ادامه داد: 
این سرعت تحولات هم کار ما به  عنوان وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و مجری توسعه زیرساخت  ارتباطی 
کشور و هم کار شما به عنوان پلیس فتا و حافظان حقوق 

مردم در این حوزه را سخت تر می کند.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: در هر حال مردم با تحولات 
جدید در حوزه فضای مجازی همراه خواهند شــد و در 
فضاهای جدیدی که ایجاد می شــود نیــز حضور پیدا 
خواهند کرد، بنابراین ما به عنوان حاکمیت وظیفه داریم 
زیرساخت ها مورد نیاز را تامین کنیم و هم از حقوق مردم 

در فضاهای نوین فناوری حفاظت کنیم.
وی با بیان اینکه کار هر دو مجموعه بسیار سخت است 
و حتما همراهی و همکاری مشــترک می تواند برکات 
و ثمراتی را نصیب مردم کند، ادامــه داد: در چارچوب 
همکاری مشترک باید در مسیر توسعه، زیرساخت ها، 
الزامات، چارچوب ها و پیوســت های امنیتی را در نظر 
بگیریم تا حافظان امنیت در فضــای مجازی در زمینه 
پیگیری حقوق مردم و برخورد با متخلفان و کشف موفق 
و اثرگذار باشند و در نهایت مردم از امنیت بیشتری برای 

فعالیت در فضای مجازی برخوردار باشند.
زارع پور خاطرنشــان کرد: سال گذشــته نیز به دنبال 

همکاری مشترک پلیس فتا و وزارت ارتباطات در زمینه 
مقابله با کلاهبرداری های ســایبری یا فیشینگ شاهد 
بودیم که جرائم در این حوزه به شکل قابل ملاحظه ای 

کاهش پیدا کرد.
وزیــر ارتباطات تاکید کرد: درســت اســت که وزارت 
ارتباطات توسعه را دنبال می کند، ولی حتما دنبال این 
نیز خواهیم بود که در مســیر توسعه به الزامات امنیتی 

و پدافندی توجه کنیم که مــردم در ضمن بهره مندی 
از فناوری های جدید، دچار آســیب کمتری شوند و در 
عین حال روند مقابله با جرائم رایانه ای و ســایبری نیز 
تسهیل شود. وزیر ارتباطات در ادامه گزارشی از برخی 
دســتاوردهای وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در 

دولت سیزدهم ارایه کرد.

وزیر ارتباطات در همایش فرماندهان پلیس فتا خبر داد؛

کاهش کلاهبرداری اینترنتی 
News kasbokar@gmail.com

معاون فناوری و نــوآوری وزارت علــوم، تحقیقات و 
فناوری با تاکید بر اهتمام این وزارتخانه بر خلق ثروت 
از پژوهش گفت: فروش ســال گذشــته شرکت های 
دانش بنیان مستقر در پارک های علم و فناوری ۳۵ هزار 

میلیارد تومان بود.
سجاد محمدعلی نژاد در بیست و چهارمین جشنواره 
تجلیل از پژوهشــگران، فناوران و نوآوران در دانشگاه 
شهید بهشــتی اظهار داشت: در بیســت و چهارمین 
نمایشگاه دستاورهای پژوهش، فناوری و فن بازار که از 
۲۰ تا ۲۲ آذر در مصلی امام خمینی برپا است ۲ هزار و 
۲۰۲ محصول جدید عرضه شده است که ۴۵ درصد از 
آنها در سطح آمادگی ۴ و ۵ و در آستانه تجاری شدن 
قرار دارند. وی افزود: همچنین برای جشنواره تجلیل 
از پژوهشگران، فناوران و نوآوران ۱۷۵ فناور به کارگروه 
مربوطه از طرف دانشــگاه ها، پژوهشگاه ها و دستگاه 
های اجرایی معرفی شــدند که از این تعداد ۱۲ نفر در 

مجموع تقدیر می شوند.
معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم یادآور شــد: بعد 
از ۲ ســال تاســیس معاونت فناوری و نوآوری در این 
وزارتخانه، امــروز ۵۴ پارک علم و فناوری در کشــور 
فعالیت می کنند که از این تعداد ۲۹ پارک استانی، ۱۲ 
پارک دانشگاهی و سایر پارک ها متعلق به دستگاه ها 
هستند. همچنین بیش از ۱۲ هزار واحد فناور در پارک 

های علم و فناوری مستقر هستند و رشد نزدیک به ۵۰ 
درصدی آنها را در پارک ها شاهد هستیم.

محمدعلی نــژاد ادامه داد: بیــش از ۱۱۳ هزار نفر در 
مجموعه پارک های علم و فناوری شــاغل هستند که 
رشد ۴۰ درصدی شــاغلان و ۲۰ درصدی واحدهای 
فناور را نشــان می دهد. افزون بر این، فروش شرکت 
های دانش بنیان مستقر در پارک های علم و فناوری 

سال گذشته ۱۳۵ همت بوده است.
وی اقدامات ویژه در ۲ ســال گذشــته این معاونت را 
برشمرد و رشد تعداد واحدهای فناور پارک ها و پردیس 

ها و گردش مالی را مرهون این سیاست ها دانست.
معاون وزیر علوم دو دغدغه جدی در حوزه فناوری را 
برشــمرد و گفت: خلق فناوری و توسعه اقتصاد دانش 
بنیان و درآمدهای ناشی از آن در خلق فناوری دغدغه 
های این وزارتخانه است. در همین راستا یکی از سیاست 
های ما حمایت از پایان نامه های کاربردی است که می 
تواند هسته فناور را به خوبی با حضور استاد و دانشجو 
شکل دهد. برای سال اول ۱۰ درصد از پایان نامه ها را 
حمایت می کنیم، دانشگاه های تربیت مدرس و تهران 
در این طرح پیش رو بودند و این طرح پایلوت را به طرح 

ملی تبدیل می کنیم.
محمدعلی نژاد به حجم زیاد درخواســت ها برای راه 
اندازی پردیس های علم و فناوری اشاره کرد و افزود: 

خلق فناوری باید از خروجی پژوهش ها ناشی شود.
وی ادامه داد: هدف ما ســوق دادن مجموعه تیم های 
دانشــجویی شــامل انجمن های علمی، تشکل های 
دانشجویی و گروه های دانشجویی به کارهای فناورانه 
است تا این افراد را به تیم هایی در حوزه فناوری تبدیل 

کنیم.
معاون فناوری و نــوآوری وزارت علــوم، تحقیقات و 
فناوری با تاکید بر توسعه واحدهای فناور در حوزه علوم 
انسانی و اسلامی و صنایع نرم گفت: دبیرخانه ملی در 
مورد فناوری های علوم انســانی و اسلامی را به تازگی 
راه اندازی کردیم. مساله این است که شرکت های این 
حوزه در کل ۱۰ درصد از شــرکت های دانش بنیان و 
واحدهای فناور را تشکیل می دهند و در حوزه صنایع 
خلاق و نرم نسبت به اســتاندارهای بین المللی کمتر 
است، اما در دنیا تعداد شــرکت های کاربردی با علوم 

انسانی برابر است.
محمدعلی نژاد افزود: به همین منظور تور فناوری را به 
زودی در تهران و قم با حضور دانشجویان علوم انسانی 
برگزار می کنیم تا دانشجوها بدانند در این حوزه هم می 
توان شرکت های فناور را تاسیس کرد و کارآفرینی باید 

توسط خود آنها اتفاق افتد.
وی با تاکید بر خلق ثروت از پژوهش اظهار داشت: ماده 
۵ قانون جهــش تولید دانش بنیان کــه آیین نامه آن 

به زودی اعلام می شــود، بر مالکیت فکری پژوهش و 
فناوری به عنوان دانشگاه ها مهم ترین خروجی دانشگاه 
ها تاکید دارد. امروز صندوق های پژوهشی و فناوری 
این مالکیت فکری را می پذیرند ولی بانک ها هم باید 
پذیرا باشند. کارگزاری های مشخصی تشکیل می شود 
تا به دانشــگاه در این زمینه کمک کنند و وظیفه ارائه 

خدمات را برای هر دانشگاه داشته باشد.
معاون وزیر علوم به راه اندازی ســامانه جریان اقتصاد 
نوین یا جان اشــاره کرد و یادآور شد: تعاملات صنعت 
را با بخش پژوهش و فناوری با تاســیس سامانه جان 
افزایش می دهیم تا رویش شرکت های فناور بر اساس 
آن نیازمندی ها باشد و از ترکیب و سنتز بین شرکت 

های مختلف نیازها را رفع کنیم.
بیست و چهارمین جشــنواره تجلیل از پژوهشگران، 
فناوران و نــوآوران در ســومین روز از هفته پژوهش 
)۱۹ تا ۲۴ آذر( در دانشگاه شــهید بهشتی و با حضور 
محمدعلی زلفی گل وزیر علــوم، تحقیقات و فناوری، 
محمودرضا آقامیری رییس دانشــگاه شهید بهشتی، 
محمدمهدی طهرانچی رییس دانشگاه آزاد، معاونان 
دستگاه های اجرایی و معاونان وزارت علوم به کار خود 
پایان داد و از برترین پژوهشگران، فناوران، بانوی فناور 
برتر، نشــریات علمی و انجمن های علمی برتر در این 

مراسم تجلیل شد.

متخصصان یک شــرکت دانش بنیان موفق به ساخت 
ســامانه صوتی با قابلیت کنترل کیفی و دسته بندی 

تولیدات صنعتی بدون نیاز به دخالت انسان شدند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری به نقل از حســام کافیان عطاری، 
مدیرعامل شرکت هوشمندسازان ویرا آکو در مورد این 
ســامانه اعلام کرد: محصول دانش بنیان ما دستگاهی 
صوتی برای دســته بندی و کنترل کیفــی تولیدات 
صنعتی به تعداد بالا اســت. دســتگاه ما می تواند این 
کنترل کیفی را با دقت و سرعت بسیار بالاتر از انسان به 

صورت کاملا خودکار انجام دهد.

وی با بیان اینکه هدف شــرکت، تبدیــل فرآیندهای 
کنترل کیفی برخط صنعتی به مدل هایی با کارایی و 
دقت اختصاصی است، اظهار داشت: سیستم های کنترل 
کیفی اتوماســیون صنعتی هوشمند مبتنی بر بینایی 
ماشین این شرکت به کاهش هزینه ها، بهبود بهره وری 

و تضمین کیفیت منجر می شود.
مدیرعامل شــرکت هوشمندســازان ویرا آکو درباره 
جامعه هدف محصولات این شرکت اظهار داشت: بیشتر 
جامعه هدف ما صنعت خودرو و قطعه سازان این صنعت 
هستند و در زمینه های دیگر، بیشتر صنعت نفت، گاز، 

پتروشیمی و فولاد مورد نظر ماست.

کافیان عطاری با بیان اینکه بزرگترین دستاورد شرکت 
این است که توانســته یک تیم از تخصص های بسیار 
متنوع را در کنار هم جمع کند، تصریح کرد: ما به دنبال 
انجام کارهایی هستیم که تا این لحظه در کشور انجام 
نشده است، در واقع در مورد بســیاری از محصولات، 
بومی سازی انجام داده و برای نخستین بار آنها را تولید 

کردیم.
وی درخصــوص حجــم اشــتغال زایی مســتقیم و 
غیرمستقیم مجموعه خود با اشــاره به اینکه به طور 
مســتقیم حدود ۲۰ نفر در داخــل مجموعه در حال 
فعالیت هستند، خاطرنشــان کرد: تعداد اشتغال زایی 

غیرمستقیم شــرکت به ۳۰ نفر نیز می رسد. کافیان 
عطاری در ادامــه نقطه تمایز این شــرکت با ســایر 
مجموعه های با فعالیت های مشــابه را سرمایه گذاری 
زیاد در زمینه تحقیق و توســعه عنوان و اظهار داشت: 
خروجی شــرکت نتیجه تحقیق و توسعه ای است که 
توانســته ایم به صورت متمرکز و با تعداد نفرات بالا در 

مدت زمان طولانی انجام دهیم.
وی در پایان درخصوص استفاده از حمایت های معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری نیز گفت: یک بار از 
تسهیلات استفاده کردیم و البته آنچه نیازمندی تیم 

ماست نیز همین تسهیلات و وام است.

معاون پژوهشی وزرات علوم، با اشــاره به معافیت مالیاتی 
لحاظ شده در قانون جهش تولید دانش بنیان گفت: ۲ درصد 
از ۸۳۰ هزار میلیارد تومان مالیات دستگاه های مالیات پرداز، 
۱۶ هزار میلیارد تومان است که می توان با همکاری صنایع از 
این ظرفیت برای اثربخشی بیشتر و درآمدزایی استفاده کرد.

پیمان صالحی در سی و ششمین نشســت مدیران ارتباط با 
صنعت دانشگاه، پژوهشگاه ها و موسســات آموزش عالی با 
تاکید بر اهمیت مهارت افزایی افزود: سالانه حدود ۳۰۰ هزار 
نفر در مراکز هدایت شغلی آموزش می بینند، بنابراین باید روی 
محتوای این آموزش ها دقت کرد.  از این مراکز به خوبی حمایت 
می کنیم و همه دانشجویان می توانند در آن شرکت کنند. وی 
در این نشست در مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشت: فرصت مطالعاتی اعضای هیات علمی با صنعت و 
جامعه هم ظرفیت خوبی است، سال گذشته ۶۹۰ نفر و امسال 
تاکنون هزار و ۲۰ نفر در این فرصت های مطالعاتی شــرکت 
کرده اند و ممکن اســت جزو موارد اجباری آیین نامه ارتقای 
اعضای هیات علمی شود. معاون پژوهشی وزارت علوم درباره 
مستندسازی همه فعالیت های دفتر ارتباط با جامعه و صنعت 
گفت: همه آیین نامه های پژوهشی و اطاعات دانشگاه ها در این 

زمینه در کتابچه هایی منتشر می شود.
وی درخصوص قانون جهش تولید دانش بنیان نیز عنوان کرد: 
بر اساس این قانون هر بخش دولتی و خصوصی که با دانشگاه 
قرارداد ببندد، مشمول معافیت مالیاتی می شود. امسال کل 

سیستم مالیات پرداز کشور باید ۸۳۰ هزار میلیارد تومان 
مالیات بدهد؛ اگر تا پایان امسال بتوانیم اثربخش تر باشیم و 
از فرصت قانون جهش تولید دانش بنیان استفاده و ۲ درصد 
این میزان را برای قرارداد هدف گذاری کنیم و با این بخش 

قرارداد ببندیم حدودا ۱۶ هزار میلیارد تومان می شود.
صالحی توضیح داد: البته مشکل صنایع خصوصی این است 
که شاید این قانون بعدا با دقت اجرا نشود. در برخی استان 
ها استانداران به خوبی صنایع را متقاعد کردند که این قانون 
اجرا می شود. بنابراین باید از حمایت استانداران استفاده کرد. 

آیین نامه اجرایی این قانون مصوب و ابلاغ شده است.
وی تصریح کرد: ماموریت گرایی را باید از طریق استانداران 
پیگیری کرد. اگر اســتاندار بخواهد همه نهادها ماموریت 
های ویژه خود را بر اســاس اولویت های استان به دانشگاه 
ها ارجاع می دهند و دانشــگاه غیر از وظایف ذاتی وظایفی 
هم بر اساس مشکلات استان دارد. صالحی با تاکید بر جذب 
دانشجویان پســادکتری گفت: امروز ۱۶۰ هزار دانشجوی 
دکتری داریم که سالی ۱۵ هزار نفر دانش آموخته می شوند، 
ولی محقق پسادکتری هنوز به ۲ هزار نفر هم نرسیده است، 
در حالی که موتور محرکه پژوهش و فنــاوری را محققان 
پسادکتری تشکیل می دهند. برای پیشبرد و توسعه محققان 
پسادکتری، حمایت از پسادکتری را در چهار سطح در شورای 
عالی عتف برنامه ریزی و تصویب کردیم. همچنین گذراندن 
پسادکتری جزو امریه سربازی شده است و تا ۵۰۰ نفر امریه 

سربازی در سال را مجوز گرفتیم. دبیرکل شورای عالی عتف 
تاکید کرد: نظام حلقه مالی پژوهش و فناوری ۲ حلقه مفقود 
داشــت؛ یکی صندوقی گرنت محور که از طرح های کلان 
ملی حمایت کند. در این زمینه صندوق عالی عتف بعد از ۲ 
سال پیگیری، تاسیس و اساسنامه آن ابلاغ شد. حلقه دیگر 
صندوق برای حمایت از طرح های فناوری بزرگ است که 
چنین صندوقی نداریم و بانک ها هم چنین تسهیلاتی ندارند.
صالحی تصریح کرد: اصلاح آیین نامه پایه های تشــویقی، 
تلاش برای حل مشکل اخذ مفاصا حساب بیمه طرح های 
پژوهشی در برنامه هفتم و پیگیری عدم شمول مالیات پلکانی 
بر طرح های پژوهشــی از دیگر اقدامات شورای عالی عتف 
است. استاد دانشگاه شهید بهشتی به تولید ناخالص داخلی 
و شــاخص پیچیدگی اقتصادی پرداخت و گفت: آیا همه 
مشکلات کشور را باید دانشگاه ها حل کنند؟ در حالی که 
دانشگاه ها فناوری را تا سطح آمادگی ۷ تا ۹ آماده می کنند و 

بقیه باید به بخش خصوصی سپرده شود.
وی تاکید کرد: می توان تولید ناخالص داخلی بالا داشت ولی 
فقط از فروش معادن و خام فروشی این تولید ناخالص داخلی 
را کســب کرد. ولی اگر تولید ناخالص داخلی بالا با فروش 
محصولات سخت افزاری و پیچیده داشتیم یعنی شاخص 
پیچیدگی اقتصادی بالاســت. بر همین اســاس شاخص 
پیچیدگی اقتصادی/ ECI در ســال ۲۰۲۰ در ژاپن ۲.۴۹، 
سوئیس ۲.۱۳ و آلمان ۲.۰۷ و کره جنوبی ۲.۰۵ درصد بوده 

است و در کشورهای منطقه ترکیه ۵۳ صدم درصد، عریستان 
۷۴ صدم درصد و ایران منفی ۳۵ صدم است.

معاون پژوهشی وزیر علوم گفت: آخرین وضعیت بازار اقتصاد 
کشــور نشــان می دهد، بازار دارای پیچیدگی اقتصادی و 
فناوری بالا نیست و مقصر آن بخشی دانشگاهیان و بخشی 
کشش بازار است. صالحی تاکید کرد: امروز شاهدیم دانشجو 
با استاندارد بالا در دانشگاه ها تربیت می شــود؛ ولی بازار 
کشــش جذب این دانشــجو را ندارد. وی بخش دیگری از 
مشکل را نظام طبقه بندی مشاغل دانست و گفت: در کشور 
ما هر کس مدرک بگیرد می تواند سرکار برود؛ ولی در دنیا 
کسی که مدرک می گیرد؛ باید صلاحیت حرفه ای بگیرد 
تا مشغول کار شود. معاون پژوهشی وزیر علوم گفت: نظام 
صلاحیت حرفه ای در دنیا رکن دارد، در کشور ما هم ارکان 
نظام صلاحیت حرفه ای از یک تا ۹ مشخص شده است. از یک 
تا سه به عهده نظام آموزش فنی و حرفه ای و از چهار به بعد 
در دست وزارت علوم و وزارت بهداشت است. وی ادامه داد: 
پیچیدگی اقتصادی ما بالا نیست ولی دانشجو در تراز بالای 
پیچیدگی اقتصادی تربیت می کنیم؛ بنابراین باید پیچیدگی 
اقتصادی را ارتقا دهیم. محصولات را نباید خام بفروشــیم . 
صالحی درباره وضعیت بودجه پژوهش و فناوری نیز اظهار 
داشت: بر اساس لایحه برنامه هفتم توسعه بودجه این بخش 
در پایان برنامه هفتم باید به ۲ درصد برسد تا هم اثرگذار و 

اثربخش باشیم و هم به وظایف خود عمل کنیم.

معاون فناوری وزارت علومخبر داد: 

فروش  ۳۵ همت تولیدات دانش بنیان  پارک های علم و فناوری

تولید سامانه صوتی برای کنترل کیفی تولیدات صنعتی

از فرصت  قانون جهش تولید دانش بنیان بهتر استفاده کنیم
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در صنعت ساختمان ســازي، زماني 
كه نوبت به اســتفاده از ميخ، قفل و 
لولا به عنوان آخرين حلقه مي رســد، 
مصادف می شــود با بي پولي و پايان 
منابع نقدي جهت ســاخت پروژه و 
همين باعث بروز مشــكلاتي براي صنف مي شود. صنفي كه 
چين نبض بازارش را در دست گرفته اســت و فراواني قفل و 
لولای چيني در بازار كه به گفته فعالان اين صنف؛ كيفيتشان 
هم تعريف چنداني ندارد، به نوعي امنيت محل زندگي و كار 
مردم را به مخاطره انداخته اســت. امير نجارشريفي، رئيس 
اتحاديه صنف فروشــندگان ميــخ، قفل و لــولای تهران با 
اشاره به برخي مشــكلات صنف خود بيان داشت: در صنعت 
ساختمان ســازي تهيه كليــه ملزومات شــامل هزينه هاي 
خاصي مي شــود كه برنامه ريز پروژه بيشــتر هزينه ها را در 
ابتداي ساخت وساز انجام مي دهد، لذا كار كه به پايان نزديك 
مي شــود، يعني دقيقا زمان اســتفاده از قفل و لولا به عنوان 
آخرين حلقه تكميل كننده پروژه، مصادف می شود با بي پولي 
و پايان منابع نقدي در نظر گرفته شــده جهت ساخت پروژه 
 توسط مدير پروژه و اين شر zايط مشــكلاتي را براي اعضاي 

صنف فراهم مي كند. 

چك هاي طولاني مدت، عامل مهم كسادي بازار اين 
صنف

وي افزود: مدير پروژه تمام يا بيشــتر مبلغ خريد قفــل و لولا را 
با ارائه چك هاي طولاني مــدت مي پردازد كــه همين به عامل 
مهمي براي كســادي بازار صنف تبديل شــده، ضمــن اينكه 
در بســياري مواقــع، زمان سررســيد چــك، مبلــغ دريافتي 
توســط فعال صنفي كمتر از قيمت پايه كالايي فروخته شــده 
 مي باشــد. با اين شــرايط آيا ايــن صنف كســب و كار مطلوبي 

خواهد داشت؟
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان ميخ و لولا در ادامه با اشاره 
به مشكلات عديده اي كه اصناف با سازمان هاي مربوط به خود 
دارند، گفت: اصناف بــه عنوان بزرگ تريــن بخش خصوصي 
كشــور داراي ايده ها، راهكارها، تجربيــات و تخصص هاي لازم 
هســتند، از اينرو انتظار مي رود دولت و به ويژه ســازمان هاي 
ذي ربط، پشــت درب هاي بســته براي اصناف تصميم سازي و 

تصميم گيري نكنند؛ به طور مثال در بحــث واردات كالا اگر از 
متخصصان صنوف مختلف مشــورت بگيرند، نــه تنها كالايي 
 بي كيفيت وارد نخواهد شد بلكه ارز كشور نيز بيهوده از مملكت 

خارج نمي شود. 

صادرات قفل و لولا به كشورهاي همسايه
شريفي با اظهار خرسندي از توليدات خوب ايراني در زمينه قفل 
و لولا ادامه داد: توليد قفل، دســتگيره و پلاك در ايران بسيار با 
كيفيت اســت؛ به طوري كه به كشــورهاي حوزه خليج فارس، 

قزاقستان، تركمنستان، عراق و... صادر مي شود كه اگر در تحريم 
 نبوديم از بسياري كشــورهاي ديگر مانند تركيه در اين زمينه 
پيشــرفته تر مي شــديم. رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان 
ميخ، قفل و لــولای تهران با اشــاره به اقدامات هيــات مديره 

فعلي اتحاديه گفت: طي 8 ســال گذشــته با فعاليت و تلاش 
 كليه اعضاي هيات مديره توانســتيم تعداد اعضــاي صنف را از
 300 نفــر بــه 500 عضــو بــا پروانــه كســب معتبــر

 افزايش دهيم.  

رئيس اتحاديه فروشندگان ميخ، قفل و لولای تهران: 

 آخرين مرحله ساختمان سازي مصادف با بی پولی است

اصناف

قارچ هاي خوراكي امروزه نه تنها به عنوان 
يك ماده غذايي سرشار از مواد معدني، 
ويتامين و پروتئين در اكثر كشــورهاي 
جهان طرفداران زيادي دارند، بلكه توليد 
صنعتي آن مي تواند اشتغال زا و با درآمد 
خوبي همراه باشــد. در كشــور ما نيز از دو دهه پيش توليد قارچ 
خوراكي مورد توجه قرار گرفت ولي متاسفانه به دليل ورود برخي 
افراد غيرمتخصص و رعايت نكردن اصول كارشناسي و تجهيزات 

نامناسب اين صنعت با فراز و نشيب هايي روبه رو بود. 
پرورش قارچ در ايران طي سال هاي اخير توسعه چشمگيري هم از نظر 
توليد و روش هاي پرورش داشته اســت، از آنجايي كه در كشور ايران 
زمينه لازم براي توسعه بيشتر اين فعاليت وجود دارد، سرمايه گذاري 
در اين بخش مي تواند نقش بسزايي در اشتغالزايي و صادرات غيرنفتي 
داشته باشد، به ويژه آنكه پرورش اين محصول در همه فصول سال و در 
زمان هايي كه كشاورزان معمولا عمليات كشت و كار و برداشت خود را 
تمام كرده و در حال استراحت نيز هستند، مي تواند انجام شود. فعاليت 
پرورش قارچ خوراكي در ايران با دو نوع قارچ صدفي و دكمه اي انجام 
مي شود، پرورش قارچ صدفي عمدتا در استان هاي گلستان، مازندران، 
كهگيلويه و بويراحمد و آذربايجان شرقي انجام شده و روش پرورش آن 
معمولا سنتي است اما فعاليت پرورش قارچ دكمه اي به دليل حساسيت 
به شرايط محيطي بايد در محل هايي با شرايط حرارت، نور و رطوبت 
كنترل شده انجام شــود و به همين دليل پرورش اين نوع قارچ نياز به 
تاسيسات و تجهيزات پيشرفته داشته و به صورت صنعتي توليد مي شود. 

    جايگاه ايران در توليد قارچ
به گفته محمدحســين افشــار، رئيس هيات مديــره انجمن 
توليدكنندگان قارچ هاي خوراكي، كشورهاي عمده توليدكننده 
قارچ دنيا به ترتيب چين، آمريكا، هلند، اسپانيا، فرانسه و لهستان 
هستند و رتبه ايران نيز از نظر سطح زير كشت و توليد قارچ خوراكي 
در دنيا به ترتيب هشتم و هجدهم است. افشار، مصرف سرانه قارچ 
خوراكي در كشــور را حدود 300 گرم اعلام مي كند و مي افزايد 
ميانگين مصرف سرانه دنيا  ۲/۱ تا  3/۱ كيلوگرم است اما با وجود 
چنين مزايايي در توليد انواع قارچ خوراكي در كشور ورود برخي 
افراد غيركارشناس به اين عرصه، توليد قارچ را با مشكلاتي مواجه 
كرده و آن را براي واحدهاي كوچك غيراقتصادي ساخته است. 
افشار در اين خصوص مي گويد: يكي از معضلات اصلي واحدهاي 
توليد و پرورش قارچ در كشور، عدم رعايت ضوابط فني و تخصصي 
در مراحل ســاخت واحدها و عدم بهره بــرداري از تجهيزات و 
تاسيسات مناسب فني است كه در نهايت منجر به كاهش راندمان 
توليد شده است. وي ورود افراد و شركت هاي طرح و مشاوره اي 
غيرمتخصص و ناكارآمد در فرآيند طرح نويسي، ساخت واحدهاي 
توليد و برگزاري دوره هاي غيركارشناســي آموزشي را از دلايل 
بروز اين معضل مي داند و مي افزايد: اين موضوع موجب هدر رفتن 
سرمايه هاي ملي و شخصي شده و از همين رو ساماندهي و آموزش 
متقاضيان پرورش قارچ امري ضروري است كه در دستور كار وزارت 
جهاد كشاورزي قرار گرفته است. وي اظهار اميدواري مي كند كه با 
اجراي اين طرح متقاضيان پرورش و توليد قارچ براي انجام عمليات 

اوليه ساخت واحدهاي توليدي به ويژه گذراندن دوره هاي آموزشي 
زيرپوشش انجمن صنفي توليدكنندگان قارچ قرار بگيرند. 

    تسهيلات وزارت جهاد كشاورزي 
رئيس هيات مديره انجمن توليدكنندگان قارچ هاي خوراكي معتقد 
اســت طرح هاي توليدي قارچ خوراكي در كشور در صورت داشتن 
توجيه اقتصادي مي توانند تا ۷0 درصد منابع مورد نياز خود را از طريق 
تسهيلات تامين كنند. آنطور كه افشار مي گويد: بازسازي و نوسازي 

واحدهاي پرورش قارچ در سراسر كشور از سياست هاي جديد وزارت 
جهاد كشاورزي است كه در ســال جاري در سرلوحه برنامه بخش 
باغباني قرار گرفته است و ادامه مي دهد: در قالب اين طرح واحدهاي 
پرورش قارچ در كشــور هيچ محدوديتي براي بازسازي و نوسازي 
واحدهاي پرورش قارچ وجود ندارد و تمــام افراد مراجعه كننده به 
سازمان هاي جهاد كشاورزي استان ها مي توانند از تسهيلات مربوط 
به اين طرح استفاده كنند. به گفته وي با توجه به فرسوده و قديمي 
بودن اغلب واحدهاي پرورش قارچ كشور، مدرنيزه كردن تجهيزات و 

تاسيسات اين واحدها، استفاده از روش هاي نوين براي افزايش عملكرد 
توليد و بهره گيري از شيوه هاي جديد براي كمپوست سازي از جمله 

اقدام هاي قابل اجرا در قالب طرح مذكور است. 

    كمبود نقدينگي 
رئيس هيات مديره انجمن توليدكنندگان قارچ هــاي خوراكي با بيان آنكه 
افزايش راندمان توليــد در واحدهاي توليد قارچ با اســتفاده از فناوري روز و 
افزايش كيفيت بستر قارچ تحقق مي يابد، مي گويد: در حال حاضر واحدهاي 

توليدي با مشكل كمبود نقدينگي روبه رو هستند و چنانچه ارائه تسهيلات 
بانكي به توليدكنندگان به موقع صورت نگيرد، برنامه هاي توليد و صادرات 
محقق نمي شود. وي همچنين از صادرات 300 تني قارچ به خارج از كشور خبر 
مي دهد و مي افزايد: اين ميزان قارچ به كشورهاي عراق، آسياي ميانه و امارات 
صادر خواهد شد. وي حجم توليد قارچ در كشور را معادل 38 هزار تن اعلام 
مي كند. وي خاطرنشان مي كند: در صورتي كه دولت با اختصاص تسهيلات 
بانكي با سود مناسب و كاهش موانع اقدام كند، حجم توليد قارچ كشور افزايش 

يافته و ارزآوري اين محصول از طريق صادرات فزوني خواهد يافت. 

واحدهاي توليد قارچ با مشكل كمبود نقدينگي روبه رو هستند 

پرورش قارچ؛ فعاليتي پربازده و اشتغالزا
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گردشگری

از ابتداي خلقت، بشــر برای شناســايي 
اين جهان ناشناخته كنجكاو بوده است 
و هنوز بعد از گذشــت قرن ها، اكتشافات 
و پيشرفت ها هنوز انســان، اين موجود 
سيري ناپذير موفق نشده است تمام گوشه 
و كنار اين زمين بي همتا را كشف كند و همچنان هستند انسان هايي 
كه جا پاي گذشتگان خود مي گذارند تا به كشف و جست وجوي اين 
عالم ناشناخته دست پيدا كنند. تلاش براي حركت و كنجكاوي اين بار 

از سوي دو برادر ايراني به نام هاي عبدا... و عيسي اميدوار آغاز شد. 
اين دو برادر محقق و پژوهشگر نزديك به نيم قرن پيش، زماني كه 
هنوز دنيا به اين درجه از پيشرفت نزديك نشده بود با ابتدايي ترين 
وسايل ممكن و جسارتي قابل تحسين، قدم برداشتند براي كشف 
جهان ناشناخته كه هر لحظه اش خاطراتي اســت كه هنوز بعد از 
گذشت بيش از 50 سال، بازديدكنندگان بســياري را براي ديدن 
دستاوردهاي اين سفر به موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد 

مي كشاند. 
عيسي و عبدالله اميدوار، دو برادر پژوهشگر ايراني در سال 1333 با 
همتي عالي عزم كردند تا تمام ناشناخته هاي جهان را كشف كنند. 
اين دو برادر، پنجاه و نه ســال قبل با توجه به اينكه امكانات سفر در 
ابتدايي ترين وضع ممكن بود با روحيه اي كنجكاو و عاشق خطر، با 
دو موتور سيكلت و پنجاه دلار پول نقد از تهران به مشهد و بعد مشرق 
زمين و بعدتر اكثرنقاط دنيا سفر كردند. برادراني كه علاوه بر روحيه 
ماجراجويي، قصد اصلي شان شناساندن فرهنگ ايراني به ساير اقوام و 

كشورها و برپايي نمايشگاه هايي از فرهنگ ايراني بود. 
 مــوزه بــرادران اميــدوار، واقــع در مجموعــه تاريخــي 
كاخ-موزه سعدآباد تهران، گنجينه اي از دستاوردهاي سفر اين دو 
برادر محقق، شامل عكس ها، فيلم ها و لوازم سفر است. اين دو برادر 
از صحراي سوزان آفريقا تا جنگل هاي ناشناخته آمازون، از سرماي 
قطب شمال تا قاره هاي آمريكا، اروپا، استراليا را زير پا گذاشتند و از 
نخستين آسيايي هايي بودند كه در سال 1345 همراه گروه علمي 
كشور شيلي، سفر به ششمين قاره ناشــناخته جهان، يعني قطب 

جنوب را تجربه كردند. 

  ماركوپولوهاي ايراني
نخستين سفر اين دو برادر ماجراجو يا ماركوپولوهاي ايراني، 7 سال به 
طول انجاميد و در سال 1340 به ايران بازگشتند و پس از آن بعد از سه 

ماه، به شوق كشف جذابيت ها و يافتن تشابه و تفاوت ملل هاي مختلف 
با اتومبيل سيتروئن 2 سيلندر، از طريق كويت و عربستان سعودي 
رهسپار آفريقا شدند و 3 سال به كشف و جست وجو پرداختند. حاصل 
اين سفر عكس ها، فيلم هاي مستند، اشيا و لوازم زندگي قبايل و اقوام 
آفريقايي بود كه هم اكنون در موزه برادران اميدوار، براي بازديد عموم 
قابل دسترس است. موزه برادران اميدوار شامل مجموعه اي از  آلات 
و ادوار شكار انسان هاي بومي، اســكيموها، آمازون و آفريقا، ظروف 
سفالي از فرهنگ اينكا، حشرات و پرندگان تاكسيدرمي شده،  آلات 
موسيقي قبايل بدوي، سنگواره ها، فســيل ها، مرجان ها و جانوران 
دريايي متعلق به ميليون ها سال پيش و عكس هايي از تمدن هاي 

مختلف و ناشناخته است. 
عبدا... اميدوار در پايان سفر ده ساله شان در كشور شيلي ماند. او در 
حال حاضر سردبيري دو مجله سينمايي، سياحتي را در شهر سانتياگو 
بر عهده دارد و از بنيانگذاران يكي از مراكز سينمايي در اين شهر است. 
عيسي اميدوار، اما در تهران زندگي مي كند و يكشنبه اول هر ماه در 
موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد، حضور پيدا مي كند و به 
سوالات بازديدكنندگان و دانشــجوهاي گردشگري و جهانگردي 
پاسخ مي دهد. موزه برادران اميدوار نخســتين موزه جهانگردي و 
پژوهشي است كه در روز پنجم مهر ماه سال 1382 افتتاح شد. شايد 
به جرات مي توان گفت: نسل حاضر احتياج مبرمي به شناخت اين 
تجربيات و دريافت قدرت جسارت دارد. دور از ذهن نيست گمشده 
نسل حاضر اعتماد به نفس و جرات باشد كه در بازديد اين موزه و ديدن 
فرهنگ هاي مختلف و جسارت اين دو برادر كه با ابتدايي ترين وسايل 
ممكن به قلب حادثه رفتند و از ديدار با اتفاقات پيش رو نهراسيدند تا 
بسته كاملي از تجربيات و تشابه و تفاوت فرهنگي، قومي را در اختيار 

نسل حاضر قرار بدهند، به دست آيد. 
و به قول آقاي عيسي اميدوار: »قصد ما انجام يك عمل قهرمانانه، يا 
ثبت ركورد و... نبود. هرچند كه خود اين عمل بالذات قهرمانانه بود 
و خيلي جاها هم جزو نخستين كساني بوديم كه كار خاصي انجام 

داديم.«
مي توانيم در اين پاييز شــگفت انگيز، هم از طبيعت مجموعه كاخ 
سعدآباد لذت ببريم و هم با بازديد از موزه برادران اميدوار، اندكي بر 
معلوماتمان از فرهنگ اقوام ديگر و اندكي بر جسارت و كنجكاوي 
خود بيفزاييم و همچنين با شــناختن دو برادر پژوهشگر ايراني و 
درك تجربيات آنها، باز هم مفاخر ايران و تلاش هاي بي وقفه شــان 

را ارج بنهيم. 

برادران اميدوار، دو محققي که جهان را با ابتدايي ترين وسايل سياحت کردند  

كشف نقاط گردشگري جهان در نيم قرن پيش

هوای ســبك و مرطوب پاييزی آدم را 
مجبور می كند حتی برای مدتی كوتاه 
و اندك هم شده كوله  بار سفر را ببندد و 
سری به مناطق گردشگری اطراف بزند. 
برای بازديد از جاذبه های گردشگری 
استان نيازی به خرج كردن هزينه فراوان يا سپری كردن زمان 
زياد نيست. كافی است همت كنيم و برای يك روز هم كه شده، 
دل و روحمان را به كوه و دشت و جنگل بسپاريم تا از دغدغه های 

تمام نشدنی زندگی روزمره جدا شويم.
پيشنهاد »كسب و كار« برای گذراندن روزهای پاييزی، ديدار از 
جنگل ابر شاهرود است. سفر به جنگل ابر برای همه كسانی كه 
برای اولين بار به اين جنگل پا گذاشته اند، تجربه بسيار متفاوتی 
است. البته اين سفر برای آنها كه می خواهند راه رفتن روی ابرها 
را تجربه كنند، هيجان انگيزتر خواهد بود. اگر سرتان شلوغ است 
و اوقات كاری شما اجازه اختصاص دادن زمان زياد برای تفريح، 
به شما نمی دهد، می توانيد در هر منطقه ای از استان كه هستيد 
صبح خيلی زود راه بيفتيد و بعد از سپری كردن حداكثر زمان 
5تا 6 ساعت وارد اين منطقه شويد. همچنين می توانيد از تورهای 
متنوعی كه در همه ايام ســال به ويژه بهار و تابستان، اقدام به 
جابه جايی گردشگران به اين منطقه می كنند، استفاده كنيد. 
با يك جست وجوی كوتاه در سايت های اينترنتی می توانيد از 
اطلاعات زمان برگزاری اين تورها مطلع شــويد و با آنها تماس 
بگيريد. به ياد داشته باشيد كه اگر به همراه دوستان و آشنايان به 
اين منطقه سفر می كنيد و می خواهيد از قسمت های بكر وسط 
جنگل ديدن كنيد، حتما يك همراه و راه بلد را با خود ببريد چون 
ممكن است راه را گم كنيد و سفر بر شما تلخ شود. اين را هم بدانيد 
كه در اعماق جنگل ابر اثری از انسان ديده نمی شود. همچنين 
قبل از رفتن، حتما از وضعيت هوا باخبر شويد. چون ممكن است 
به دليل بارندگی، امكان جنگل گردی وجود نداشته باشد و باران 
زمين را لغزنده كرده باشد و شما نتوانيد در مسيرهای باريك تر 
به راحتی به راهتان ادامه دهيــد. اين جنگل در 45 كيلومتری 
شمال شاهرود، در مسير جاده شاهرود به علی آباد، از خاور به 

جنگل اولنگ، از جنوب به كوه قاسم و كوه ابر و 

قطری و از باختر به كوه يخام و تكيانو محدود است.

  چرا جنگل ابر روی ابرها سوار است؟
جنگل ابر درمحلی واقع اســت كه از ضخامت كوه های البرز 
كاسته می شود و ابرهای گرفتار در پشت اين ديواره از لابه لای 
دره ها به سمت جنوب سرازير می شوند، به همين خاطر تقريبا 
از بعدازظهر تا نيمه های شب با سرد شدن هوا، چنان می نمايد 
كه جنگل به روی ابرها سوار شــده است. مجاورت دو ناحيه 
كم فشار و پرفشــار )دشــت گرگان و منطقه ابر( باعث شده 
هروقت زمين انرژی می گيرد، ابرها جابه جا شوند و به نظر برسد 
كه ابرها از آسمان به زمين می آيند. اين منطقه از آن جهت كه 
جغرافيايی خاص دارد و دو منطقه كم ارتفاع و بلند را در كنار 
هم قرار داده، دارای اهميت است به طوری كه شاهد تشكيل 
اقيانوس ابر در اين منطقه هستيم كه پديده كم نظيری در دنيا 

محسوب می شود. 

  تابستان های معتدل برای تفريح
حتی اگر هوس كرديد در روزهای تابستان به اين جنگل سری 
بزنيد، بايد بدانيد كه دمای هوای آنجا حتی در روزهای تابستان 
هم پايين است و متوســط حداكثر دما 20 و حداقل 6 درجه 
سانتی گراد است. دليل اين مساله ارتفاع زياد جنگل از سطح دريا 
است. اتفاق جالبی كه در اكوسيستم منطقه ای اين جنگل وجود 
دارد، تداخل منطقه بيابانی و جنگلی است. به طوری كه می توان 
برگ های درختان پهن را كه مخصوص مناطق جنگلی است، در 

كنار درختان سوزنی برگ كه به مناطق نيمه بيابانی تعلق 
دارند ديد. مشهورترين درخت منطقه اورس است. 

درختی با ريشــه های بلند كــه روی زمين 
می خزد.

  چشمه های ابر
اولين چشــمه ای كه بعد از يك جنگل نــوردی مداوم 
5ساعته به ســمت جنوب می بينيد، چشمه آبشار است. 
از ديگر چشــمه های دائمی منطقه می توان به چشــمه 
»آلوچال« و »آب شرش« اشاره كرد. به غير از اين آبشارها، 
آب قابل آشاميدنی ديگری در اين جنگل وجود ندارد و 
شما بايد آب مصرفی تان را به همراه داشته باشيد.جنگل 
زيبا و خوش  آب و هوای ابر با 35 هزار هكتار وســعت در 
ادامه جنگل های سرسبز شمال كشور است. اين جنگل 
در نزديكی روســتاهای ابر، شــيرين آباد و خاك پيرزن 

واقع شــده و تقريبا مرز استان سمنان و 
استان گلســتان است و در 

پاييز طبيعت زيبايی را از رنگ نارنجی و زرد و به نمايش 
می گذارد.

  هزينه تورهای پايیزی جنگل ابر
تور سه روزه طبيعت گردی جنگل ابر كه شامل پياده روی 
در جنگل و مستقر شدن در كمپ های محلی است، حدود 
345هزار تومان قيمت دارد و مســافت470 كيلومتری 
تهران تا روســتای ابر نيز با وســيله نقليه بدون توقف 8 
ساعت است. سفر جنگل ابر شامل شهر شاهرود، بارگاه 
بايزيد بسطامی، شهر بسطام، شيخ خراقان، روستای ابر، 
 مراتع و جنگل های مشرف به استان گرگان 

است.

روزهای زرد و نارنجی پاييز را به جنگل ابر برويد 

راه رفتـن روی ابرها
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بسم الله الرحمن الرحیم 
ُ عَلـَـى المُْؤْمِنِیــنَ إذِْ بعََــثَ فیِهِمْ  لقََدْ مَــنَّ اللهَّ
یهِمْ  رَسُــولا مِنْ أنَفُْسِــهِمْ یتَْلُو عَلیَْهِمْ آیاَتهِِ وَیزَُکِّ
وَیعَُلِّمُهُمُ الکِْتَــابَ وَالحِْکْمَــةَ وَإنِْ کَانوُا مِنْ قَبْلُ 
لفَِى ضَــالٍ مُبِیــن( )آل عمران/164فرهنگ 
مجموعه باورها و اعتقادات و عقاید و ســنتهای 
هر جامعه محسوب میشود و اگر جامعه ای دچار 
بحران شود بى شــک اصاح الگوهای فرهنگى 
قدم اول در راه حــل بحرانها خواهــد بود و بى 
تردید اصاح جامعه بدون اصــاح فرهنگ آن 
میسر نیســت. تاش های اقتصادی و اجتماعى 
 زمانــى مى توانند شــاهد مقصــود را در آغوش

 بگیرند کــه الزامات مورد نظر آنهــا در فرهنگ 
جامعه نهادینه شــده باشــد. ابعــاد فرهنگ و 
تأثیر آن، بر خاف باور برخــى، به احداث مراکز 
آموزشــى خاصه نمى شود. گســتره فرهنگ و 
کار فرهنگى از جزئى تریــن فعالیت های فردی 
تا جدی ترین مســئولیت های اجتماعى کشیده 
شده است. به همین دلیل ورود به عرصه فرهنگ 
و فعالیت های فرهنگى، به دلیل ابعاد گســترده 
آن، باید ورودی کارآمد، مداوم، همراه با مدیریت 
راهبری و در یک کام حرکتى جهادی باشــد و 
چه زیبــا فرمودند مقام معظــم رهبری حضرت 
امام خامنه ای مدظله العالــى که عرصه فرهنگ 
عرصه جهــاد اســت.کمیته فرهنگى شــورای 
اسامى شهر هشــتگرد با الهام از آیات الهى و با 
سرلوحه قرار دادن منویات مقام معظم رهبری، 
بحمدالله توانســت چهارمین سال پیاپى مراسم 

بزرگداشــت روز فرهنگى شهر هشــتگرد را با 
حمایت همه جانبه مســئولین فهیم و فرهنگ 
دوستان فرهیخته با سربلندی و سرافرازی برگزار 
نماید. خداوند متعال را بــر این نعمت همدلى و 
فرهیختگى شاکریم و آن را ابتدای راه مى دانیم 
. تاش های ارزشــمند رئیس و اعضای محترم 
 شورای اســامى ، شــهردار محترم ، معاونین و 
مسئولین واحد و تمامى پرسنل خدوم شهرداری 
در راســتای فضاسازی شــهری با موضوع هفته 
فرهنگى و تلفیق با ایام فاطمیه شــامل ریسه و 
پرچم، پــاکارد، بنر و دیوارنگاره، هم اندیشــى 
با مســئولین واعضای شــورای فرهنگ عمومى 
شهرســتان، برگزاری نمایشــگاه صنایع دستى 
، نقاشى، عکاســى و هنرهای تجســمى از آثار 
ارائه شده به جشــنواره چشــمه، نواختن زنگ 
فرهنگى هشــتگرد در مــدارس ،محافل انس با 
قرآن در مساجد شهر و دانشــگاه ها با همکاری 
امور مساجد،نشســت خبری با اصحاب رســانه 
با موضوع تبیین روز فرهنگــى و گزارش از روند 
جشنواره چشمه، غبارروبى مزار شهداء ، بازدید 
از کاروانســرای ینگى امام،و در نهایت برگزاری 
مراسم باشکوه گرامیداشت هفته فرهنگى شهر 
هشــتگرد و تلفیق برنامــه های مراســم با ایام 
ســوگواری حضرت فاطمه زهرا سام الله علیها 
را ارج نهــاده و از همراهى و حضور مســئولین 
خدمتگزار، فرهنگیان، روحانیون، بســیجیان، 
هنرمندان و اقشار مختلف و شریف تقدیر و تشکر 
مى نمایم . برنامه های مختلفى از قبیل رونمایى 

از کتاب "تاریخ هشــتگرد" در برنامه اختتامیه 
، نشســت با فعالین فرهنگى استان و شهرستان  
،ســاخت المانهای مربوط به شــهادت حضرت 
فاطمه )س( در میدان شــهدا  ، برگزاری مراسم 
ویزه بانوان و تجلیل از بانوان فرهیخته، ورزشکار، 
کارآفرین ، سرپرســت خانــوار و...  ، مســابقه 
"خطبه خوانى فــدک" و  1۷ کمک هزینه اعزام 
 به مشــهد مقدس  ،قرعه در مراسم پایانى هفته

 فرهنگى و 1۰ کمک هزینــه کربای معلى تنها 
بخشــى از فعالیتهای فرهنگى صــورت گرفته 
برای معرفى فرهنگ ناب ایرانى اســامى شهر 
عزیزمان هشتگرد ســرافراز مى باشد و در ادامه 
راه نیازمنــد همفکــری و همدلــى و همکاری 
صمیمانه تمامى عزیزانى کــه دغدغه فرهنگى 
دارند، هســتیم .در پایان از زحمات مشــفقانه  
امام جمعه معزز ، فرماندار محترم ، فرماندهى و 
بسیجیان ناحیه ساوجباغ ، دستگاههای امنیتى 
و نظارتى ، نماینده محتــرم مجلس ، فرماندهى 
نیروی انتظامى و پلیس راهــور ، اداره تبلیغات 
اســامى ، اداره فرهنگ و ارشــاد ، امور مساجد 
،  همه دســت اندرکاران و اساتید و فرهیختگان 
فرهنگى و هنری پژوهشــگران و صاحب نظران ، 
نویســندگان  ، جامعه بزرگ خبرنگاران و رسانه 
های فعال شهرستان ســاوجباغ و استان البرز ، 
روسای محترم ادارات هال احمر ، کمیته امداد 
حضرت امام خمینى)ره(  ، بهزیســتى ، شــبکه 
بهداشــت ودرمان شهرســتان، ادارات خدمات 
رســان، مشــاور محترم امور بانوان فرمانداری 

، مشــاور محترم امور بانوان اســتانداری البرز ، 
اداره ورزش و جوانان و هیئات ورزشــى ، هیئات 
مذهبى ، بســیج بانــوان، مســئولین فرهنگى 
ادارات ، دانشــگاه ها ، رئیس محترم بنیاد شهید 
و امور ایثارگــران ، رئیس آمــوزش و پرورش ، 
معاونین ایشــان و مدیران مــدارس ، رئیس و 
اعضای محترم اتاق اصناف شهرســتان و تمامى 
دلسوختگان عرصه فرهنگ که ما را در برگزاری 
هرچه بهتــر روز و هفتــه فرهنگى هشــتگرد 
یاری رســاندند. خاضعانه سپاســگزاری نموده 
 و آرزوی توفیق همــگان را از درگاه ایزد متعال 

مسئلت دارم . 
بهروز افشــاری _ رئیس کمیســیون فرهنگى 

شورای اسامى شهر هشتگرد

مدیــرکل ورزش و جوانــان مازنــدران بــا 
اشــاره به وجود شــش پــروژه ورزشــى ملى 
نیمــه کاره در اســتان، اعتبــار مــورد نیــاز 
 بــرای تکمیــل آن را هــزار میلیــارد تومــان

 اعام کرد.
 على رجبى در نشســت هم اندیشى با مسؤولان 
هیأت های ورزشى شهرستان آمل، با تقدیر و تشکر 
از زحمات هیأت های ورزشــى در شهرستان ها 
و با اشــاره به ظرفیت های کم نظیر ورزشکاران 
آملى گفت: در زیرســاخت ورزشــى نیز نیازمند 
بهبود وضعیت هستیم چراکه سرانه ورزشى این 

شهرستان مطلوب نیست.
وی حضور ســرمایه گذاران و بخش خصوصى را 

در توســعه ورزش هر منطقه تأثیرگذار دانست و 
بیان داشت: باید قدردان حضور بخش خصوصى 
و سرمایه گذاران در ورزش باشیم و از این عزیزان 

حمایت کنیم .
رجبى مازندران را قطب اول ورزش کشور خواند 
و اظهار کرد: در بازی های آســیایى و پارااسیایى 
ورزشــکاران مازندرانى مدال های خوبى کسب 
کردند و حضور ورزشکارانى چون هادی ساروی، 
زارع، عطایى و … به مانند یک گنج است که باید 

قدرشان را بدانیم.
وی از 4۳ پروژه ورزشــى نیمه تمام در مازندران 
خبر داد و افزود: این پروژه ها ۲۹۰ میلیارد تومان 
اعتبار برای تکمیل نیاز دارند و 6 پروژه ملى، یک 

هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.

۴تیمآملدرلیگبرتررقابتمیکند
ذات الله زارعى فرماندار ویژه آمل نیز در این نشست 
نیروی انسانى را یکى از مؤلفه های قدرت دانست 
و بیان داشــت؛ ورزش ابزاری است که مى تواند با 
ترویج روحیه مهربانى در جوامــع دیگر موجب 
همبستگى و تبادل فرهنگى شود و لذا باید توجه 

ویژه به ورزش داشته باشیم.
زارعى گفت: چهار تیم در لیگ های برتر کشــور 
داریم و آمل مى تواند قطب ورزش استان باشد. اما 
زیرساخت های ورزشى پاسخگوی ورزشکاران ما 
نیست و اگر به این شهرستان توجه شود تأثیرات 

آن در کسب مدال های با ارزش مشهود خواهد بود.
وی انتقاد صحیح را موجب رشد و توسعه دانست 
و گفت: کــم کاری هایى که در گذشــته صورت 
گرفت به همت مسئولان و هیأت ها ورزشى قابل 

جبران است.

تقدیر و تشکر مهندس افشاری رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر هشتگرد از برگزار کنندگان برنامه های هفته فرهنگی و روز فرهنگی
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تحققوعدهایدیگر
شــهرداری قدس در آستانه 
راه اندازی سامانه ارائه خدمات 

الكترونیك به شهروندان
با پیگیری اعضای شورای اسامى و تاکیدات 
سعید شهلى شــهردار قدس پس از بررسى 
و مطالعات  اولیه، نشســت مشترک شهردار 
و اعضای شورای اســامى به منظور تحقق 
الکترونیکى شدن در ارائه خدمات شهرداری 

قدس برگزار شد.
قدس – زهرا قره باغى- بشارت نو:شهرداری 
الکترونیــک، نوعى ســازمان اســت که با 
بهره گیری از فناوری اطاعــات و ارتباطات، 
خدمات خود را در حوزه وظایف شــهرداری 
به صورت سریع، قابل دســترس و با امنیت 
بالا بــه شــهروندان ارائه مى کنــد. خدمات 
شهرداری الکترونیک به صورت شبانه روزی 
 و فــارغ از محدودیت های زمانــى و مکانى

 ارائه مى شود.
 ارائــه خدمــات بــه صــورت الکترونیکى 
مزایای مختلفى نظیــر صرفه جویى در وقت 
و صرف هزینه شــهروندان جهــت مراجعه 
حضوری به شــهرداری ها، تســریع در روند 
اجرای اموراتى از قبیل صدور پروانه، پاســخ 
اســتعامات و کاربری های اراضــى، صدور 
فیش هــای خدماتى و...، حذف واســطه ها، 
حــذف برخوردهای ســلیقه ای را شــامل 
مى شــود و همچنین موجــب از بین رفتن 
 مفسده های احتمالى در روند اجرای امورات 

خواهد شد.
  در همین راســتا اعضای شــورای اسامى، 
شهردار و مدیران ارشد شهرداری با مدیران 
شــرکت ارائه دهنده خدمات الکترونیکى با 
هدف آشــنایى با نوع و نحــوه ارائه خدمات، 
جلسه  هم اندیشى برگزار کردند و در آینده ای 
نزدیک شــهرداری قدس خدمات خود را به 
صــورت الکترونیکى به شــهروندان محترم 

ارائه مى کند.

درهفتهفرهنگیهشتگردانجامشد
نقش بانوان در برنامه های هفته 

فرهنگی هشتگرد 

پیرو مصوبات کمیســیون فرهنگى شورای 
اسامى شهر و شهرداری هشتگرد ،  با همت 
کمیته بانوان ، همایش عفــاف و حجاب در 
راســتای ترغیب بانوان برای مشــارکت در 
امور اجتماعــى ، فرهنگى ،ورزشــى و...  در 
 سالن شــهید باکری شــهرداری هشتگرد 

برگزار شد.
لزوم اجرای برنامه های مناســبتى و خانواده 
محور با مشارکت کلیه دســتگاه ها از جمله 
موارد مد نظر حاضرین در این همایش بوده 
است و در پایان جلسه به رسم یادبود از مادران 
بزرگوار شــهیدان آطاهریان و کیا روســتا و 
جمعى از بانوان کارآفرین ، ورزشکاران ملى ، 
بسیجیان نمونه خواهر و فعالان حوزه فرهنگى 

تجلیل شد.
میهمــان ویــژه مدیریت شــهری ســرکار 
خانم دکتر آقایى مشــاور اســتاندار و مدیر 
کل بانــوان اســتانداری البــرز ، ســخنران 
مراســم حجت الاسام والمســلمین شفیع 
خانــى نماینده ولــى فقیه در ســپاه ناحیه 
ساوجباغ و مداح مراســم کربایى حسین 
 فاحتکار از پرســنل شــهرداری هشتگرد

 بودند.
سرکار خانم صالحى عضو شــورای اسامى 
شــهر از اهتمــام ویــژه شــهردار و اعضای 
محترم شــورا در زمینــه توجه بــه بانوان و 
 نقش کلیدی آنها در جامعه تقدیر و تشــکر 

نمود.
وی برگــزاری برنامه های خانــواده محور و 
تبیین ارزشهای اسامى را زمینه ساز تربیت 
آینده ســازانى بصیر دانســت که مى توانند 
با حفــظ آرمانهای نظام مقــدس جمهوری 
اسامى و امام راحل)ره( ، تضمین کننده رشد 
 و شکوفایى انقاب و سرافرازی ایران اسامى

 باشند .

اخبار

دانشــجویان  بازدیــد 
دانشــکده فنى و حرفه ای 
از  ســمنان  دختــران 
 Smart و IOT نمایشگاه

Home مخابرات استان
سمنان.ســپیده خورســى: جمعى از اســاتید و 
دانشــجویان دانشــکده فنى و حرفه ای دختران 
سمنان، از نمایشگاه IOT )اینترنت اشیاء( و خانه 
هوشــمند )Smart Home( مخابرات سمنان 

بازدید کردند.
این بازدید در راســتای اجرای مســئولیت های 
اجتماعى و تعامــل با مراکز علمى و دانشــگاهى 
در ســاختمان ســتادی مخابرات منطقه سمنان 
صورت گرفت که طــى آن دانشــجویان از خانه 
هوشــمند بازدید نمــوده و در جریــان آخرین 
 دســتاوردها و اقدامــات مخابــرات اســتان 

قرار گرفتند.
در این بازدید کارشناســان فنى مخابرات استان، 
درخصوص فعالیت های مخابرات منطقه سمنان، 

خدمات و سرویس های مخابراتى و همچنین نحوه 
عملکرد تجهیزات مخابراتى و ارتباطى و تغییرات 

تکنولوژی مخابرات از گذشته تاکنون، توضیحاتى 
 را ارائــه داده و بــه ســؤالات بازدیدکننــدگان 

پاســخ گفتند. گفتنى ســت مخابــرات منطقه 
سمنان با استفاده از ســرویس تانوما )فیبرنوری 
به منــازل( و بــا هــدف معرفى این ســرویس 
اقدام بــه تجهیــز نمایشــگاه IOT یــا اینترنت 
 )Smart Home( اشــیاء و خانــه هوشــمند 

نمود.
کنتــرل هوشــمند روشــنایى ها و سیســتم 
ســرمایش، گرمایــش و تهویه مطبــوع، فراهم 
کردن نــور و دمای مطلــوب با مدیریــت بهینه 
تجهیزات، مانیتورینــگ مصرف انرژی تجهیزات، 
 افزایش ایمنى ســاختمان با سیســتم های اعام

 و اطفــای حریق، سیســتم های امنیتى و کنترل 
تردد پیشــرفته، اســتفاده از دوربین هــای مدار 
بسته و سیســتم های دزدگیر جهت پایش دقیق 
فضاهای مهــم ســاختمان، قطع خــودکار گاز، 
آب و برق ســاختمان در هنگام وقوع زلزله برای 
کاهش خســارات ثانوی، از جمله مــوارد مهم در 
خانه هوشــمند بود که مورد بازدید و اســتقبال 

دانشجویان قرار گرفت.

دانشجویان دانشكده فنی و حرفه ای دختران سمنان:

از نمایشگاه IOT  و Smart Home مخابرات استان بازدید کردند

مدیرکلکمیتهامدادایلام؛
اشتغال راهبردی ترین برنامه 
کمیته امداد برای توانمندسازی 

خانواده ها است
ایام- مدیــرکل کمیته امــداد ایام گفت: 
اشتغال آفرینى برای خانواده ها که با همکاری 
بانکها صورت مى گیرد راهبردی ترین برنامه 
کمیته امداد برای توانمندسازی خانواده های 

مددجوی این استان است.
ناصر مرادی در دیدار با مدیرکل کمیته امداد 
با مدیر امور شعب بانک توسعه تعاون استان 
ایام اظهار داشت: با توجه به اهمیتى که این 
نهاد برای اشتغال خانواده ها قائل است امداد 
استان ایام سال گذشته توانست در بین دیگر 
استانهای کشور رتبه نخست را به دست آورد.

وی افــزود: بانک توســعه تعاون اســتان از 
بانکهایى که در راســتای اشــتغال آفرینى 
مددجویان و عمل به تعهدات خود همکاری 
بســیار خوبى با کمیته امداد داشته و امسال 
۲6 میلیارد ریال تسهیات برای پرداخت به 
مددجویان هدف گذاری شده که خوشبختانه 
تاکنون ۹4 درصد از این سهم پرداخت شده 

است.
مدیر امور شعب بانک توسعه تعاون ایام نیز در 
این نشست گفت: پرداخت تسهیات به قشر 
نیازمند و محروم جامعه هر ساله از تکالیف ما 
بوده و ما هر سال به حداکثری تعهدات خود 

عمل مى کنیم.
بیژن کدیوریــان افــزود: کمیته امــداد از 
دســتگاههایى اســت که در زمینه پرداخت 
تسهیات اشتغال زایى دارای کمترین انحراف 
بوده که نظارت دقیق بر طرحهای اشــتغال 
آفرینى بــرای نیازمنــدان از دلایل مهم این 

موفقیت است.
وی با بیان اینکه مددجویان در زمینه دریافت 
تسهیات از مســتحق ترین اقشــار جامعه 
هستند گفت: ما همچنان در زمینه پرداخت 
تســهیات بــه نیازمندان جامعــه خصوصاً 
مددجویان کمیتــه امداد آمــاده همکاری 

هستیم.

بازدیــد مدیــر کل اجتماعی 
استانداری البرز از فرهنگسرای 

الغدیر مهدی آباد

مدیرکل اجتماعى فرهنگى استانداری البرز 
ظهر امروز شــنبه 11 آذر 14۰۲ با حضور در 
شهر چهارباغ از فرهنگســرای الغدیر مهدی 
آباد وابســته به معاونــت فرهنگى اجتماعى 
شهرداری چهارباغ بازدید کرد. دکتر کاظمینى 
در بازدید از اتاق های استارت آپ، نویسندگى، 
فن بیان، ســمعى بصری، بینایى ســنجى و 
سالن های آموزشــى و هنری فرهنگسرا، از 
خدمات شــهرداری چهاربــاغ در این حوزه 
تقدیر و خواستار اســتفاده کامل از ظرفیت 
این مجموعــه فرهنگى بــرای اهالى مهدی 
آباد شــددر این بازدید کــه مهندس بگیانى 
معاون خدمات شهری شــهرداری چهارباغ 
نیز حضور داشت، دکتر صادق بابکان معاون 
فرهنگى اجتماعى شهرداری به تشریح نحوه 
خدمات دهى فرهنگســرای الغدیر در بخش 
های فرهنگى، اجتماعى، آموزشــى پرداخت 
بابکان با اشاره به تازه تاسیس بودن فرهنگسرا 
و ضرورت تجهیز کامل این مجموعه فرهنگى 
برای ارایه خدمات مطلوب به جامعه هدف به 
ویژه اهالى کمتر برخــوردار منطقه گفت: با 
دستور  ویژه مهندس موسوی شهردار چهارباغ 
مقرر شد تجهیز فرهنگسرا در اسرع وقت نهایى 
شودوی افزود: در حال حاضر خدمات بینایى 
سنجى، مسابقات فرهنگى، جشنواره نقاشى، 
ورزش صبحگاهى و خدمات پزشکى رایگان 
برای اهالى منطقه در دستور کار فرهنگسرای 
الغدیر قــرار دارد و در آینــده نزدیک، برنامه 
های متنوع فرهنگى، آموزشى، ورزشى ویژه 
شهروندان اجرایى خواهد شد.دکتر کاظمینى 
در خاتمه از اداره ورزش و جوانان شهرستان 
چهارباغ مستقر در فرهنگسرای الغدیر بازدید 
و با مهندس حمزه زاده در خصوص برنامه های 

این اداره به گفت و گو پرداخت.

اخبار

  ایام- فرمانده انتظامى استان ایام از توقیف 1۸۰ 
خودروی شوتى در این استان از ابتدای سال جاری 
تاکنون خبر داد و گفت: همراهى و تعامل رسانه ها 
با پلیس، نقش مهمى در ارتقای امنیت اجتماعى 

پایدار خواهد داشت.
ســردار جمال ســلمانى در دیدار اعضای شورای 
اطاع رســانى دولت در اســتان ایام اظهار کرد: 
تعامل خوبــى بیــن فرماندهى انتظامــى ایام 

و رســانه های این اســتان وجــود دارد و تاکنون 
در ســایه این تعامل توفیقات خوبــى را در حوزه 
 های مختلف بــه ویــژه در ایجاد امنیــت پایدار 

شاهد بوده ایم.
وی افزود: رسانه ها به دلیل ارتباط مستقیم با اقشار 
مختلف مردم نقش بسزایى برای ایجاد آرامش در 
جامعه دارند و افزایش همکاری پلیس با این قشر، 
برای ایجــاد محیطى امن در جامعه بســیار حائز 

اهمیت است.
فرمانده انتظامى اســتان ایام تاکید کرد: تامین 
امنیت یکى از ضروریات زندگى اجتماعى اســت 

که پلیس مفتخر به ایجاد امنیت در جامعه است.
سردار ســلمانى بیان کرد: نیروی انتظامى استان 
ایام در برخورد با اراذل و اوبــاش جدی بوده و با 
هنجارشکنان و قانون شکنان بدون هیچ اغماضى 

برخورد مى کند.
وی اضافه کرد: طرح آرامش و انضباط در شــهر، 

اطــراف مدارس، دانشــگاه و بازار توســط پلیس 
ایام اجــرا مى شــود و در این راســتا، اولویت ما 
برخورد مقتدرانه با ســوداگران و فروشــندگان 
مواد مخدر اســت. فرمانده انتظامى اســتان ایام 
ادامــه داد: در طــرح توقیف خودروهای شــوتى 
ایام اســتان ایام دهمین اســتان کشور است، 
 در ایــن خصوص تاکنــون 1۸۰ خــودرو توقیف 

شده است.
سردار ســلمانى افزود: کاهش آســیب اجتماعى 
در دســتور کار فرماندهى انتظامى اســتان قرار 
دارد و بایــد در ایــن خصــوص فرهنگ ســازی 
و آســیب شناســى لازم انجام شــود و آموزش 
 هــا در ســطح دانشــگاه هــا و مــدارس ارائــه

 شود.
معاونت اجتماعى فرماندهى انتظامى استان ایام 
نیز در این دیدار گفت: رسانه ها یکى از اصلى ترین 
مشــاوران معاونت اجتماعــى و مجموعه نیروی 

انتظامى هســتند و در راســتای ایجاد و احساس 
امنیت، نیازمند تبیین و حمایت اصحاب رســانه 

استان هستیم.
سرهنگ سعید عالى پور با اشاره به تعدد ماموریت 
های فراجا در حوزه های مختلــف، ابراز کرد: اگر 
رسانه ها همرانى نکرده و ماموریت های ما را تسهیل 
نکنند، به طور قطع در انجام وظایف موفق نخواهیم 

بود.
وی یادآور شــد: انتشار صحیح و ســریع اخبار و 
اطاعــات مربوط به مجموعه نیــروی انتظامى از 
انتظارات معاونت اجتماعى از اهالى رسانه استان 

ایام است.
در این دیــدار اعضــای حقیقى شــورای اطاع 
رســانى دولت در اســتان، دیدگاه هــا و نظرات 
خــود را در خصــوص تعامــل هــر چه بیشــتر 
 رســانه ها با فرماندهــى انتظامى اســتان بیان 

کردند.

فرمانده انتظامی استان ایلام در دیدار اعضای شورای اطلاع رسانی دولت:

رسانه ها به دلیل ارتباط مستقیم با اقشار مختلف مردم نقش بسزایی برای ایجاد آرامش در جامعه دارند

مدیرکل ورزش و جوانان مازندران:

تکمیل ۶ پروژه ملی ورزش مازندران نیازمند اعتبار ۱۰۰۰ میلیاردی است

استان ها
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از مهم ترين چالش هايي كه استارت آپ هاي فعال در حوزه 
فناوري هاي مالي با آن روبه رو هستند و با همه محدوديت ها 
در اين اكوسيســتم، به كارشــان ادامه مي دهند، بحث 
سرمايه گذاري در حوزه استارت آپ هاي فين  تك و توسعه 
آنها در فضاي مالي و بانكداري كشــور است و علاوه بر آن، 
دسترسي اين اســتارت آپ ها به API بانك هاي مختلف 
است. در ادامه به بررسي وضعيت اين چالش ها و راهكارهاي 
عبور از آنها و واكاوي آنچه براي توسعه و پيشبرد اكوسيستم 

استارت آپ هاي فين  تك می پردازيم. 
اطمينان و دسترســي بانك ها به داده هاي مشــتريان در 
واقع امكاني را براي بانك فراهــم مي كند كه مي تواند بازار 
را در اختيار اســتارت آپ هايي بگذارد كه قصد دارد از آنها 
حمايت كند. اين يكي از ارزش هاي خاصي اســت كه شايد 
سرمايه گذاران ديگر در حوزه كسب وكارهاي نو به سادگي 

در اختيار نداشته باشند. 
يكي از مواردي كه معمولا بانك ها در اختيار استارت آپ هاي 
فين تكي مي گذارند و در واقع بدون آن شــايد اصلا مدل 
همكاري بانك ها با فين تك ها بي معني مي شود، API هاي 
سرويس هاي بانكي اســت كه بانك در اختيار استارت آپ 
مي گذارد و استارت آپ، كسب وكارش را مبتني بر آن داده ها 

توسعه مي دهد. 
در اين ميان يك نكتــه مهم درباره بانــك به عنوان يك 
سرمايه گذار اين است كه بانك يك دارايي خيلي ارزشمند 

دارد و آن مشتريانش است. 
بانك هم داده هاي مشــتريانش را در اختيــار دارد و هم 
اطميناني كه مشــتريان به بانك دارند؛ ايــن اطمينان و 
دسترسي به داده هاي مشتريان در واقع امكاني را براي بانك 
فراهم مي كند كه مي تواند بازار را در اختيار استارت آپ هايي 
بگذارد كه قصد دارد از آنها حمايت كند. يعني مي تواند به 
سادگي با اطميناني كه مشتريان دارند، يك استارت آپ را بين 
مشتريان خودش معرفي كند. اين يكي از ارزش هاي خاصي 
است كه شايد سرمايه گذاران ديگر در حوزه كسب وكارهاي 

نو به سادگي در اختيار نداشته باشند. 
مثل همه استارت آپ ها در اســتارتاپ هاي فين تك هم، 

يكسري نيازهاي اوليه مثل سرمايه، تيم فني خوب 
و فضاي كار وجود دارد؛ اما در حوزه استارت آپ هاي 
فين تك، دو موضوع قابل بررســي است؛ اول اينكه 
بانك ها تا الان در يك اكوسيســتم بســته و براي 
خودشان زندگي مي كردند و از سوي ديگر افرادي كه 

الان وارد حوزه فين تك و استارت آپ ها مي شوند، 
همه در دانشگاه هاي مطرح درس خوانده اند و 
خلاق و كارآفرينند. آنهــا با توجه به ايده هايي 
كه دارند يا نيازهايي كه در بــازار مي بينند يا 

حتي جستجو بين ايده هاي خارجي، ايده اي 
به ذهن شان مي رســد و مبتني بر آن يك 

كســب وكار فين تكــي راه اندازي 
مي كننــد. اما اينجــا يك نكته 

خيلي مهم وجود دارد و آن، اين 
اســت كه ممكن است اين ايده 

و كســب وكاري كه مد نظر آنهاســت كه راه اندازي كنند، 
دقيقا متناســب با نيازها و الزامات بازار ايران نباشــد. از 
ســوي ديگر مدل بانكداري اي كه ما در كشور داريم مشابه 
هيچ نقطه ديگري در دنيا نيســت؛ بانكداري ايراني نه به 
صورت كامل مشابه بانكداري اسلامي در ساير كشورهاي 
اسلامي است و نه مشابه بانكداري تجاري در دنيا. به همين 
دليل يكي از نيازهاي مهم فين تك ها و اســتارت آپ هاي 
 اين حوزه اين اســت كه با اكوسيســتم بانكداري ايران 

آشنا شوند. 
موضوع مهم ديگر، بحث API هاي بانكي است. دسترسي 
به API به عنــوان اصلي ترين مشــكل اســتارت آپ 
نام برده می شــود. مشــكلي كه وجود دارد اين است كه 
همه بانك ها كاملا ايــن آمادگي را ندارنــد كه API ها را 
در اختيار اســتارت آپ ها بگذارند. دليل اين مســاله هم 
يــا محدوديت فني و زيرســاختي اســت يا بــه دليل 
 محدوديت هــاي قانوني، دســتورالعمل ها و روال قديمي

 در بانك است.
 اينها مشكلاتي هستند كه كار استارت آپ ها و فين تك ها 
را تا اندازه اي سخت كرده است؛ به ويژه زماني كه بعضي از 
اســتارت آپ ها براي اينكه نتيجه خوبي بگيرند، مخصوصا 
استارت آپ هايي كه مبتني بر لايف استايل يا تحليل رفتار 
مالي كار مي كنند نياز به اين دارند كه دسترسي به API تمام 
بانك ها داشته باشند تا بتوانند رفتار مالي كامل يك كاربر 
را تحليل كنند. اينكه يك يا دو بانك به اين استارت آپ ها 
كمك كنند و API هاي شان را در اختيار آنها بگذارند شايد 
نتواند ارزش آفريني زيادي براي اين استارت آپ ها داشته 
باشد. در واقع ما هنوز در كشورمان اكوسيستمي نداريم كه 
تمام بانك ها در آن ملزم باشند تا API هاي شان را در اختيار 
فين تك ها بگذارند. در ايران چون هنوز قانوني وجود ندارد، 

تا حدودي دسترسي تيم ها به APIمحدود است. 

استارت آپ های فين تكی و عمليات بانكداری باز
اما در بحث بانكداري باز، موضوع خيلي مهمي كه وجود دارد 

اين اســت كه يكسري از نقاط 

تماس )Touch Point(  هاي بانك به جاي اينكه توســط 
خود بانك تامين بشوند، توســط پارتنرهاي بيروني تامين 
شوند. اين پارتنرهاي بيروني در واقع همان استارت آپ هاي 
فين تكي هستند. از ســوي ديگر، دسته بندي مشتري ها 
به شدت متنوع شده و هر روز با طيف جديدي از مشتري ها 
مواجه هستيم كه يكســري نيازهاي جديد دارند. در اين 
شرايط وقتي سراغ طراحي محصول مي رويم و مي خواهيم 
براي آنها محصولي ارائه بدهيــم مي بينيم كه اگر بانك كل 
زمانش را هم بگذارد، نمي تواند براي تمام مشتريان محصول 
مناســبي ارائه بدهد؛ به ويژه در محيط ديجيتال، چون در 
اين محيط سرعت تغيير خيلي بالاتر است و براي اينكه اين 
مشكل برطرف بشــود بانك ترجيح مي دهد به جاي اينكه 
خودش مستقيماً وارد عرصه بشــود، به عنوان زيرساخت 
قرارگرفته و API اش را در اختيار استارت آپ ها قرار دهد تا 
آنها اين نقاط تماس ديجيتال را تامين و توليد كنند. در نهايت 
بانك كه به عنوان زيرساخت عمل كرده سود و كارمزد خود 
را برمي دارد و استارت آپ و فين تك هم در اين بين بيزينس 
خودشان را لانچ كرده اند كه قاعدتا براي شان سود به همراه 

داشته. 
دسترسي به API براي اغلب استارت آپ ها اجتناب ناپذير 
است و بدون آن بخش زيادي از سرويس هاي آنها قابل ارائه 
نيست. درباره ساير اســتارت آپ ها هم بايد گفت، استفاده 
از API به طــور كلي نوعي تســهيل گر و يكپارچه كننده 
سرويس محسوب مي شود. در اقتصاد مبتني بر API، هرچه 
سرويس دهنده ها، خدمات خود را در قالب API منتشر كنند 
نهايتا امكان فراهم آمدن زيرساخت هاي اقتصاد ديجيتال 

بهتر فراهم مي شود. 
API به غير از اينكــه به اســتارت آپ ها كمك مي كند، 
توسعه دهنده بازار براي ســرويس دهنده ها نيز محسوب 

مي شود و توسعه خدمات را براي آنها تسهيل مي كند. 
سرويسي كه تقريبا همه اســتارت آپ ها به آن نياز دارند 
و خيلي لازم اســت، ســرويس »Kyc«براي شناسايي 
مشــتريان و احراز هويت آنهاســت و در حال حاضر بازار 
با فقدان آن مواجه اســت. اين موضــوع، موضوع مورد 
بحث براي همــه استارت آپ هاســت كه اگــر از طريق 
 مراجع مرتبط تامين شود، مشــكلات زيادي را برطرف 

مي كند. 

مهم ترين API هاي مورد نياز استارت آپ ها
اين مورد بستگي به كسب وكار استارت آپ دارد. يك 
استارت آپ ممكن است در زمينه تحليل داده كار 
كند و بنابراين صورت حساب و مانده گيري مورد 
نيازش باشد يا اينكه استارت آپي در حوزه خدمات 
پرداخت )Payment( كار كند كه در اين صورت 
 مهم ترين نيازش انتقــال وجه خواهد

 بود. 
در واقع همه چيز تــا حد زيادي 
به حوزه كســب وكار استارت آپ 

بستگي دارد. 

راه بانكداري باز از استارت آپ هاي فين  تك مي گذرد

مهارت هاي مديريتي

 يكــي از پيش نيازهــاي باهــوش بــودن ايــن اســت
 كه خارج از چارچوب فكر كنيد.

 انســان هاي باذكاوت ممكن است افكاري داشته 
باشند كه از نظر ديگران قابل درك نباشد؛ اما اين 
افراد هميشه اين سوال را ته ذهن خود دارند كه: 
»چه مي شد اگر اين كار را به روشي ديگر انجام 

مي دادم؟« 
ذهن انســان محدوديتي ندارد و به همين 

 دليل فكر قادر اســت به هر جايي پرواز كند؛ 
امــا قيــد و بندهايــي را خودمــان گرداگرد 

 ذهن قــرار داده و اصطلاحا در داخــل يك جعبه 
محدودش مي كنيم. مثلا در موقعيت كاري مي گوييم: 

 »بهترين شــيوه ارائه محصــول يا خدمت همين اســت

كه تاكنون اتفاق افتاده« و خود را در چارچوبي قرار مي دهيم 
 كه قدرت فكر كردن، جرقه ذهنــي و پيدايش ايده در
  زمينه بهبود شــرايط از ما ســلب مي شــود و
 عمــلا نمي توانيم بــراي نيازهاي آشــكار 
 يا پنهان مشــتري راهكار مناسب تري ارائه

 كنيم.
 دقت كنيــد. اگــر خــارج از محدوديت هاي 
 خودســاخته نباشــيد؛ در بهتريــن شــرايط،
  همــان كاري را مي كنيــد كــه ديگــران انجام
 داده اند. شــما به عنوان مدير يا رئيس يك شــركت 
بايد بتوانيد علاوه بر اينكــه خودتان خارج از چارچوب فكر 
و ايده پردازی می كنيد، كارمندان تان را نيز تشويق كنيد همين 

كار را بكنند. 

خارج  از   چارچوب   فکر  کنید
پيگيري خسارات وارده به استارت آپ ها از محل 

خلأهاي قانوني
استارت آپ ها يا كســب وكارهاي نوپاي مبتني بر فناوري اطلاعات داراي 
ظرفيت هاي مناســبي براي تحول در اقتصاد جامعه از جمله اشــتغال و 
درآمدزايي هســتند؛ اما موفقيت را در گرو همراهــي دولت براي هموار 
شدن مسير فعاليت آنان مي دانند. تصويب قوانين حمايتي، رفع قوانين و 
مقررات دســت وپاگير درباره مجوز فعاليت شركت استارت آپي و معافيت 
ماليات و بيمه از جمله خواســته هاي شركت هاي اســتارت آپي از دولت 
 است. يكي از مشــكلات مهم بيمه و بعد از آن هم ماليات از اهميت بالايي 

برخوردار است. 
كارشناســان اين حوزه هم اعتقاد دارند كه معافيت مالياتي و بيمه اي در 
دو سال اول شروع فعاليت اســتارت آپ ها، مي تواند در راستاي حمايت از 
كسب وكارهاي نوپا تلقي شده و بخشي از راه را براي آنان هموار كند. هرچند 
برخي از دستگاه ها در جهت حمايت از استارت آپ ها اقدامات خوبي را انجام 
داده اند؛ اما اين رويكرد بايد به بدنه دولت تســري پيدا كند تا شاهد ايجاد 
بسترهاي مناسب براي فعاليت كسب وكارهاي نوپا در كشور باشيم. اغلب 

نيروهاي استارت آپ ها جوان هستند. 
هرچنــد نيروهاي جــوان اقدامــات خوبــي را بــراي رفــع نيازهاي 
جامعــه بــه عمــل آورده انــد؛ امــا برخــي از مســئولان جســارت 
 اســتفاده از آنــان را ندارنــد و فقــط در شــعار ايــن موضــوع 

را بيان مي كنند. 

شركت هاي استارت آپي نيازمند قانون خاص هستند 
شركت هاي اســتارت آپي در زمان تاســيس يا فعاليت و نحوه پرداخت 
بيمه نيازمند قوانين خاص هستند؛ اغلب كشــورهاي دنيا آنها را در اين 
موارد استثنا و قوانين خاص براي آنها تنظيم كرده اند و ما در ايران به اين 
چيزي ها فكر نكرديم. به همين دليل، استارت آپ در مقابل شركت بالغ قرار 
گرفته و چالش هايي براي اين شركت ها پيش مي آيد، به طور مثال تاكسي 
اينترنتي با شركت تاكسيراني به مشكل مي خورد، چراكه ما قوانين لازم را 
طراحي نكرديم. استارت آپ ها نمي توانند خود را با قوانين شركت هاي بالغ 
تطبيق دهند و در اين صورت يا بايد شكست بخورند يا ادامه فعاليت آنها به 
كندي انجام خواهد شد و در نتيجه مشكلاتي در محيط كسب وكار براي 
آنها به وجود مي آيد. اغلب استارت آپ ها نيروهاي جوان هستند و معمولا 
تجربه هاي اول كارآفريني آنان است و به دليل همين انتظارات بيش از حد 
از ايده هاي اوليه خود دارند كه اين هم از ديگر مشكلات آنان است. آنان با 
نخستين شكست دچار سرخوردگي مي شوند، در صورتي كه ماهيت كار 

استارت آپي همراه با شكست است.
 اغلب استارت آپ هاي موفق شكســت هايي را تحربه كرده اند و ايده هاي 
بعدي آنها موفقيت آميز بوده است. به همين دليل بايد به اين نيروها آموزش 
دهيم كه شكست آخر راه نيســت، بلكه مي توانند مهارت هاي جديدي را 
براي آنان به همراه آورد تا اين افراد صاحب مهارت هاي جديد براي رشــد 
شوند. تيم سازي موضوع مهم استارت آپ هاست كه بايد به آن توجه جدي 

داشته باشند.
 موضوع تامين منابع مالي و تعامل آنها با سرمايه گذاران از ديگر موضوعات 
مهم در اين حوزه است. در كنار كمبود قوانين، جسارت مديران هم يكي 
ديگر از مواردي است كه ضعف آن سبب مشكل براي استارت آپ ها مي شود. 
قوانين مناسب و جسارت مديران مكمل يكديگر هستند. ما بايد قوانيني 
داشته باشيم كه جسارت را در مديران ما تقويت كند، وقتي قوانين سفت 
و سختي داريم كه دست مديران را بسته و حداقل ريسك پذيري مي كند، 

وضعيت به همين منوال مي شود. 

حمايت سازمان نظام صنفي رايانه اي از استارت آپ ها در مقابل 
خلأهای مقرراتی

در راستای حمايت از اســتارت آپ ها و كسب و كارهای نوپا، سازمان نظام 
صنفي رايانه اي از كسب وكارهاي اينترنتي و استارت آپ ها دعوت كرده تا 
مستندات مربوط به خسارات هاي وارده از محل سيم كارت ها يا حساب هاي 
بانكي فاقد هويت واقعي، يا اجبار به پذيرش توافق هاي غيرواقعي از طرف 
سازمان امور مالياتي كشور را جهت احقاق حقوق خود براي اين سازمان 
ارسال كنند. به گزارش ايسنا، ســازمان نظام صنفي رايانه اي با همكاري 
معاونت فضاي مجازي دادستاني كل كشور در نظر دارد تا از كسب و كارهاي 
فضاي مجازي كشور در مقابل خلأهاي موجود در قوانين و مقررات مرتبط 
با احراز هويت و همچنين عدم اجراي مناسب برخي قوانين جرايم رايانه اي 
حمايت كند. در اين راستا از كسب و كارهاي اين حوزه دعوت كرده است 
مستندات رسمي چالش هاي قانوني اخيري كه با آن مواجه شده اند را براي 
اين سازمان ارسال كنند. موارد دريافتي تجميع می شود و براي شناسايي، 

پيگيري و رفع به دادستاني كل كشور ارجاع داده خواهند شد. 

خلأهاي موجود، كسب وكارها را با مشكل مواجه كرد
در حال حاضر نقشه راهي براي استقرار يك سيستم يكپارچه احراز هويت 
حاكميتي وجود نداشته و مشاهده مي شود كه برخي نهادهاي حاكميتي، 
دولتي و نظارتي به دنبال آن هستند تا با استفاده از خلأهاي قانوني موجود، 
اين وظيفه را بر عهده كسب  و كارها قرار دهند؛ در حالي كه هنوز ابزاري براي 
اين كار در اختيار آنها قرار داده نشده است. در نتيجه همين اتفاق، مشاهده 
شده است كه برخي از مشتريان كسب وكارهاي اينترنتي به سيم كارت ها 
يا حساب هاي بانكي بدون هويت يا شــماره كارت هاي بانكي سرقت شده 
دسترسي داشته و با دريافت خدمات از كســب وكارها، آنها را با مشكلات 

جدي مواجه كرده اند. 
در بسياري از مواقع كسب وكار تعهدات قانوني خود را در قبال اين شرايط 
به درســتي انجام داده و هويت مشــتري خود را از طريق اعتبارســنجي 
سيم كارت يا شماره حســاب بانكي احراز مي كند، با اين وجود تعهداتي 
فراقانوني از وي درخواست شده و به دليل عدم امكان انجام، دچار مشكلات 

قضايي و قانوني مي شود. 

مشكلات مالياتي كسب وكارها پيگيري مي شود
همچنين گزارش هاي دريافتي ســازمان حاكي از آن اســت كه برخي از 
كســب وكارهاي فعال در فضاي مجازي با مشكلاتي از سوي سازمان امور 
مالياتي كشور روبه رو هستند. در اين موارد، اظهارنامه مالياتي كسب وكار 
پذيرفته نشده و ملزم به پذيرش توافقي غيرعادلانه مي شود. اين موضوع نيز 
يكي ديگر از محورهاي مورد نظر سازمان نظام صنفي رايانه اي براي حل با 
كمك دادستاني كل كشور است. بر همين اساس، از تمام كسب  و كارهاي 
اينترنتي كه با يكي از اين موارد يا ساير موارد مشابه روبه رو بوده اند، دعوت 
ecom@ مي شود تا شرح مورد خود را به همراه مستندات رسمي به ايميل

tehrannsr. org ارسال كنند تا سازمان نظام صنفي رايانه اي اقدامات 
 لازم را در اين خصــوص انجام داده و براي حل هميشــگي اين معضلات 

اقدام كند. 

خبر

تبليغات 
خلاق

خيانت در امانت
هر مســتخدم دولتي، چه يك مديربالا دستی 
باشــد، چه كارمندی پايين دستی، در صورتی 
كه يك سلســله اعمــال مثل دســتكاري در 
صورتحساب ها و ارائه ترازنامه برخلاف واقع و از 
اين قبيل موارد را انجام دهد، ممكن است محكوم 
به جرم اختلاس و تحمل مجازات متناســب با 
آن شود. امروز با افزايش شركت هاي خصوصي 
و رشد ســريع آنها، ديده می شــود كه سازمان 
اداره كننده يك شركت تجاري اندازه های يك 
وزارتخانه عريض و طويل را پيدا كرده اســت و 
افراد زيادي در آن شــركت فعالند. ممكن است 
يك شــركت ده ها مدير و حسابرس و حسابدار 
داشته باشد و هر يك از اين افراد، هركدام به نوعي 
مي توانند همان اقداماتــي را انجام دهند كه در 
بخش دولتي براي شان جرم انگاري شده؛ اما با 
توجه به اينكه عنوان دولتي ندارند، نمي توان آنها 
را مختلس ناميد. اگرچه در بسياري از كشورهاي 
جهان و همچنين در كنوانســيون هاي مربوط 
به حقوق كيفري، اختلاس در بخش خصوصي 
نيز پيش بيني و اركان اين جرم مورد شناسايي 
و توصيف قانونگــذار قرار گرفته اســت، اما در 
حقوق ايران نمي توان عنوان مجرمانه اختلاس 
را به مرتكبيــن در بخش خصوصي اطلاق كرد. 
در فقدان مواد قانوني مورد نياز براي پوشــش 
اين خلع، رويه قضايي و دكترين با تفسير جرم 
»خيانت در امانت« و فرض وجود رابطه اماني بين 
شركت و كارمند و نهايتا وقوع خيانت به اشكال 
تصاحب يا استعمال يا مفقود و يا ... در مال مورد 
امانت صورت می گيرد. در اين موارد، ارتكاب عمل 
مجرمانه مشابه اختلاس در بخش خصوصي را 
خيانت در امانت و مرتكب آن را مشــمول كيفر 
تعيين شــده از طرف قانونگذار به حساب آورد. 
باري در فقدان قانون، اين تفسير فني و مبتني 
بر احراز نظر قانونگذار در مورد جرم »خيانت در 
امانت« تا حدودي توانسته است راه گشا باشد، 
اما با توجه به اصل قانوني بودن جرم و مجازات و 
جلوگيري از تفسير موسع، نياز به وجود قانون را 
در اين زمينه هر روز بيشتر احساس می كنيم؛ با 
اين حال، تا تصويب چنين قانوني فعلا اختلاس 
در بخش خصوصي را با همان عنوان »خيانت در 

امانت« بايد به حساب آوريم.

حقوق کسب و کار


